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Milí spoluobčané, 

krásné letní dny a čas dovole-
ných má většina z nás za sebou. 
Školákům skončily prázdniny 
a začaly školní povinnosti. Určitě 
se už těšili na kamarády a paní 
učitelky, které si zajisté také  
odpočinuly a plné nové pozitivní 
energie zahájily vyučovací proces. 
Znovu se rozbíhají sportovní  
aktivity a kroužky nejen ve škole, 
ale i v telnických spolcích. 

Během prázdnin se ale život 
nezastavil. Budovalo se v základní 
škole, dostavěna byla boží muka, 
pokračovaly práce na opravě 
kanalizace a místní komuni-
kace. Vzniklo nové dětské hřiště 

u potoka, včetně herních tabulí 
kolem cesty, rekonstrukcí prošlo 
hřiště u rybníka, byla upravena 
veřejná prostranství na Masarykově 
náměstí a další. Stavební firma 
Navláčil, která získala veřejnou 
zakázku na stavbu sportovní haly, 
byla vyzvána k zahájení projekč-
ních prací nové obloukové spor-
tovní haly. Proběhla řada sportov-
ních a kulturních akcí. 

O tom všem se pak dočtete 
v aktuálním čísle Telnického 
zpravodaje. Nezapomněli jsme 
se zde ohlédnout za letošními 
hody, naleznete tu také informace 
ze sociální oblasti nebo zprávu 
o nové mobilní aplikaci, která 
vám bude připomínat svozové 

Úvodní slovo

dny komunálního odpadu. 
Samozřejmě je tu i stránka pro děti 
a jeden z receptů, který najdete 
také v připravovaném stolním 
kalendáři na rok 2025. 

Telnický zpravodaj se letos 
v celorepublikové soutěži obecních 
zpravodajů umístil na krásném 
3. místě. Najdete zde proto také 
rozhovor s Janem Vybíralem, 
redaktorem našeho zpravodaje, 
který se této práci velmi zodpo-
vědně věnuje již řadu let a kterému 
za to patří velké poděkování. 

Najděte si pohodlné místo, 
uvařte si kávu nebo čaj, připravte si 
k tomu něco dobrého a začtěte se 
do zářijového zpravodaje.  
Hezké čtení! 
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Z jednání  
zastupitelstva obce 
Od minulého vydání Telnického zpravodaje proběhlo 
jedno zasedání zastupitelstva obce – 13. června 2024. 
Zastupitelstvo obce mimo jiné projednalo  
a schválilo:

n    Zprávu starostky o průběhu veřejné zakázky,  
posouzení a hodnocení nabídek na stavbu s názvem 
Sportovní hala Telnice. Zastupitelstvo obce  
schválilo jako dodavatele stavby společnost  
Navláčil stavební firma, s. r. o., a pověřilo starostku 
obce podpisem smlouvy o dílo. Ta byla podepsána  
26. července 2024.

n   Účetní závěrku a závěrečný účet za rok 2023.
n   Smlouvu o spolupráci při nákupu energií  

se společností Tradice Slovácka. 
n   Stanovy DSO Šlapanicko.
n   Smlouvu o zřízení služebnosti se společností  

Vantage Towers, s. r. o., na pozemku p. č. 1539  
v k. ú. Telnice u Brna v Nádražní čtvrti,  
na 25 let za jednorázovou úplatu 560 000 Kč  
bez DPH. 

n   Zprávu starostky o opravě havarijního stavu kana-
lizace v uličce Masarykovo náměstí, která bude 
pokračovat od července do října. Současně projed-
nalo seznam víceprací, které si vynutila přeložka 
kanalizačního potrubí vzhledem k nedodržení 
ochranných vzdáleností s vedením plynovodu. 
Zastupitelstvo obce schválilo dodatek ke smlouvě 
o dílo, zahrnující vícepráce, které byly vyčísleny  
na 944 625,70 Kč (z toho polovinu navýšení  
představuje úprava pláně vzhledem k nekvalitní 
jílovité půdě). 

n   Smlouvu o zajištění činnosti editora dokumentace 
Digitální technické mapy se společností  
TopGis, s. r. o.

n   Objednávku herních prvků od společnosti  
TEWIKO systems, s. r. o., na hřiště u Zlatého potoka 
za cenu 141 203,37 Kč včetně DPH.

n   Dotaci z rozpočtu obce Českému svazu včelařů – 
místní organizaci Sokolnice (telničtí včelaři jsou 
sdruženi v této organizaci) na včelařská léčiva pro 
rok 2024 ve výši 18 000 Kč.

n   Dotaci z rozpočtu obce Michalu Kubíčkovi  
na tenisový turnaj Tennessee Cup 2024 ve výši  
3 000 Kč.

Úplné znění zápisů ze zasedání zastupitelstva obce  
najdete na webových stránkách obce v sekci  
Samospráva / Zastupitelstvo obce / Zápisy a usnesení.

Leona Bímová, starostka obce

Přípravy na stavbu  
sportovní haly 
pokračují

Jak jsme vás informovali v červnovém čísle Telnic-
kého zpravodaje, vypsala obec Telnice v dubnu 
letošního roku veřejnou zakázku na dodavatele 
obloukové sportovní haly v režimu Design & Build. 
Do výběrového řízení se přihlásila jedna stavební 
společnost,  Navláčil stavební firma, s. r. o.,  
s nabídkovou cenou 48 466 900 Kč bez DPH.  
Tato částka zahrnuje cenu za přípravné projekční 
práce ve výši 1 650 000 bez DPH a cenu za stavební 
práce 46 816 900 bez DPH. Celková vysoutěžená 
cena včetně DPH je 58 644 949 Kč. 

Zastupitelstvo obce vybraného dodavatele 
schválilo a pověřilo starostku obce podpisem 
smlouvy o dílo. Na základě této smlouvy byl doda-
vatel během měsíce srpna vyzván k zahájení 
projekčních prací na obloukové sportovní hale. 
Tyto práce by měly být ukončeny v únoru příštího 
roku. Následovat by mělo zahájení výstavby. Máme 
tedy půl roku na to, abychom zajistili dostatek 
finančních prostředků na výstavbu. Stále je pro 
nás stěžejní získat na výstavbu dotaci. Doufáme, 

Z obecního úřadu 
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že Národní sportovní agentura vypíše na příští rok 
vhodný dotační titul a bude možné o dotaci požádat 
tak, jak bylo deklarováno na schůzce s vedením této 
organizace. Obec Telnice má připravené finanční 
prostředky, kterými bude výstavbu haly spolu- 
financovat. Snahou je, aby tyto prostředky byly co 
nejmenší a bylo možné realizovat i další připra-
vované investiční akce. Zjišťovali jsme možnosti 
získání finanční podpory od Jihomoravského kraje, 
který má nastavená pravidla pro poskytování tako-
vých dotací, a podle všeho bude možné o spolu- 
financování požádat. V sobotu 7. září jsme tedy ještě 
jednou postavili přetlakovou sportovní halu a nyní 
uděláme všechno pro to, aby na jaře mohla začít 
výstavba nové obloukové haly. 

Leona Bímová, starostka obce

Boží muka na „Mrtvé“
V srpnu 2023 se stala na křižovatce silnic Brněnská 
a Mrtvá dopravní nehoda, při níž došlo k celkové 
demolici božích muk. Tato nemovitá kulturní 
památka je evidována v Ústředním seznamu  
kulturních památek ČR (č. r. 46124/7-1016) 
a nachází se v památkové zóně Bojiště bitvy  
u Slavkova. Drobná pilířová boží muka jsou cenná 
především svým umístěním na křižovatce silnic, 
kde jsou důležitým orientačním bodem a cenným 
prvkem kulturní krajiny před průmyslovou  
revolucí. 

Obec Telnice vždy dbala na zachovávání kultur-
ních památek jako připomínek odkazu našich 
předků, jejich úcty k hodnotám a jejich způsobu 
života. Také o tato boží muka obec dlouhodobě 
pečovala a zajišťovala jejich drobné opravy.  
Po zmíněné autohavárii tedy bylo naším zájmem co 
nejdříve zajistit návrat této památky do krajiny. 

Jelikož se již nejednalo jen o jednoduchou 
opravu, ale v podstatě o celkovou obnovu stavby, 
oslovili jsme ke spolupráci společnost Hroší stavby 
Morava, a. s., jejichž práci jsme nedávno ocenili při 
stavbě budovy nádraží v Nádražní čtvrti. Ačkoliv 
boží muka nejsou svým rozsahem žádnou velkou 
zakázkou, v rámci dobré spolupráce se jí společnost 
velmi vstřícně ujala. 

Vzhledem k tomu, že stavba byla celá  
zdemolována, shodli jsme se i s pracovníky památ-
kové péče a Národního památkového ústavu na 
tom, že bude vhodné ji obnovit do původní formy 
z druhé poloviny 18. století a navrátit jí tak vzhled 
z této doby. Původní boží muka vystavěná  
ve 2. pol. 18 století v barokním slohu byla  
z neznámých důvodů v první polovině 19. století 
přestavěna na klasicistní (kaplice byla otevřena 
do čtyř stran). Projektová dokumentace k obnově 
božích muk, předložená stavební firmou, byla  
dotvořena ve spolupráci s restaurátorkou  
Mgr. Zojou Matulíkovou. 

Důraz byl kladen na obnovu korunní 
a kordonové římsy klasickými štukatérskými 
postupy, jde tedy také o dílo uměleckořemeslné. 
Hranolová boží muka na čtvercové podnoži 

Historická podoba božích muk (zleva) v 50., 70. a 90. letech 20. století
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jsou vystavěna s horním výklenkem, ze tří stran 
otevřeným. Profilovaná podstřešní římsa nese 
zděnou stanovou střechu, ve vrcholu je umístěn 
původní kříž s paprsky, který musel být po nehodě 
také zrenovován, a to naším místním kovářem, 
panem Ivo Lorenzem. 

Ke stavbě byly použity původní pálené cihly, 
k doplnění pak rovněž staré pálené z období 70. let 
19. století. Římsy byly pečlivě tvořeny pomocí  
speciálně vyrobených šablon. Stavbu samotnou 
provedli pan stavitel Michal Doležal se svým 
tatínkem Miroslavem Doležalem, který má s opra-
vami památek mnohé zkušenosti. Při její obnově 
zažili mráz i žhavé slunce, počet hodin, které jí 
věnovali se poněkud lišil od našich i jejich původ-
ních představ. Nakonec se však dobré dílo podařilo 
a dostáli jsme i všem zadáním odboru památkové 
péče, Národního památkového ústavu i stavebního 
úřadu. Boží muka tak opět stojí na křižovatce silnic 
a mohou být pro nás důležitým orientačním  
bodem. 

Děkujeme všem, kteří se na obnově božích muk 
přičinili. Obecní pracovní četě, která zdemolovanou 
stavbu po nehodě rozebrala a převezla na obecní 
dvůr, aby mohl být alespoň částečně zachován 
původní materiál. Pracovníkům úřadů, jejichž 
vyjádření musela být podkladem pro výstavbu 
samotnou, byli velmi vstřícní a ochotní. Stavitelům, 
kteří poctivě a pečlivě stavěli za použití správných 
a také mnohdy pracných metod, vhodných  
k obnovení památek. A děkujeme také okolo 

jedoucím či jdoucím, kteří jste se v průběhu stavby 
na místě zastavovali a dávali najevo, že se vám práce 
líbí a že obnova božích muk má smysl.

Bohumila Hrazdírová, místostarostka obce

Telnický zpravodaj 
získal 3. místo  
v celostátní soutěži

V celostátní soutěži „O nejlepší obecní zpravodaj 
roku 2023“ získal náš Telnický zpravodaj 3. místo. 
Tuto soutěž už potřinácté uspořádaly Katedra  
politologie FF UP v Olomouci, Civipolis, o. p. s., 
Unives.eu, Angelus Aureus, o. p. s., a Sdružení 
místních samospráv ČR. Porota hodnotila obsah, 
stylistiku a jazykovou úroveň, design a typografii. 
Lepší hodnocení než Telnice měly pouze středo-
česká obec Hradištko (1. místo) a obec Trnava ve 
Zlínském kraji (2. místo). V kategorii městských 
zpravodajů uspěla periodika Mikulova (1. místo), 
Vizovic a Humpolce (sdílené 2. místo) a Pilníkova 
v Královéhradeckém kraji (3. místo). 

Soutěže se letos účastnilo celkem asi 200 zpra-
vodajů. Vítězové si převzali svá ocenění na slav-
nostním vyhlášení, které se konalo ve čtvrtek  
4. července 2024 na Velehradě u příležitosti  

Průběh letošní rekonstrukce božích muk
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Dnů lidí dobré vůle. Udílení cen se účastnil ministr 
zemědělství Marek Výborný, za Sdružení místních 
samospráv ČR výkonná ředitelka Jana Přecechtělová 
a místopředseda Oldřich Vávra, starosta obce  
Velehrad Aleš Mergental a členové poroty Pavel 
Šaradín a Vojtěch Hasalík. Cenu pro Telnický zpra-
vodaj převzal jeho redaktor Jan Vybíral. Podobné 
ocenění získal náš zpravodaj naposledy v roce 2021, 
kdy se v soutěži spolku Kvalikom umístil  
na 9. místě. 

Úspěch v letošní soutěži je oceněním dobré 
práce nejen pro pana redaktora, typografa  
Miloslava Vymazala a autorku nového designu  
Lenku Váchovou z brněnského nakladatelství  
Books & Pipes, ale také pro všechny, kdo se podílejí 
na tvorbě obsahu zpravodaje jako autoři reportáží, 
zpráv, rozhovorů a dalších textů nebo jako autoři 
fotografií. Všem, kdo se na vzniku zpravodaje  
jakkoli podílejí, patří při této příležitosti velké 
poděkování.

Rozhovor s redaktorem zpravodaje Janem Vybí-
ralem najdete na str. 16–18 tohoto čísla.

Leona Bímová, starostka obce

Zprávy z obecního 
úřadu
	Výsledky voleb do Evropského parlamentu 

2024 v Telnici 

Přinášíme vám základní přehled výsledků voleb do 
Evropského parlamentu, které se konaly v červnu 
letošního roku. Detailní výsledky jsou dostupné 
na webu volby.cz, který provozuje Český statistický 
úřad. Zde jsou základní údaje o výsledcích voleb 
v Telnici:

Počet voličů v seznamu: 1 264
Počet vydaných obálek: 508
Volební účast: 40,19 %
Počet odevzdaných obálek: 508
Počet platných hlasů: 501
Nejúspěšnější volební strany:
1.  SPOLU (ODS, KDU-ČSL, TOP 09) –  

167 hlasů – 33,33 %
2. ANO 2011 – 93 hlasů – 18,56 %
3. PŘÍSAHA a MOTORISTÉ – 54 hlasů – 10,77 %

	Úpravy veřejných prostranství  
 na Masarykově náměstí 

V létě proběhla na Masarykově náměstí úprava části 
veřejných prostranství. Trávníky, které především 
v letošních horkých dnech velmi trpěly a jejichž 
sečení bylo čím dál složitější vzhledem k výsadbě 
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a velikosti, byly nahrazeny oblázky a kůrou. Prove-
dena byla nová výsadba růží kolem pomníku, 
dalších keřů a trvalek mezi oblázky. Trávník pod 
borovicemi vedle školy byl také nahrazen kůrou, 
a prostor v zatáčce na kraji uličky směrem k potoku 
osázen kosatci. Keře, které bránily výhledu do 
silnice a chodníku, byly zastřiženy a upraveny. 
Práce provedli zaměstnanci obce, kterým děkujeme. 
Za výběr a výsadbu rostlin i celou koordinaci akce 
patří poděkování paní Oldřišce Kozderové. Věříme, 
že se nová úprava těchto prostranství setká  
s příznivou odezvou občanů. 

	Nové herní prvky na cyklostezce kolem 
Zlatého potoka

Cyklostezka kolem Zlatého potoka směrem na 
Sokolnice se stala oblíbeným místem nejen cyklistů, 
ale také maminek s dětmi, které sem rády chodí 
na procházky s kočárky, s dětmi na odrážedlech, 
koloběžkách, tříkolkách a kolech. A tak slovo dalo 
slovo a my jsme začali připravovat pro děti překva-
pení. Oslovili jsme společnost TEWIKO, která 
vyrábí dětské herní prvky, a pořídili houpačku se 

skluzavkou a dvě pružinová houpadla. K nim jsme 
doplnili pískoviště, další houpačku a odpočinkový 
set, a tak vzniklo malé dětské hřiště, které bude 
sloužit především těm nejmenším. Aby se děti po 
cestě ke hřišti nenudily, mohou využít herní tabule 
podél cyklostezky. Tabule pochází z dílny Vojty 
Frýborta, který se úkolu zhostil velmi zodpovědně 
a vytvořil krásné interaktivní hry. Ty pak ve spolu-
práci s ostatními zaměstnanci umístil kolem cesty. 
Počítadlo na první tabuli pochází ze základní školy, 
odkud bylo vyřazeno, a nyní je nově doplněno tabulí 
na kreslení. Na druhém stanovišti si děti mohou 
zahrát piškvorky. Velmi oblíbené je pak podle 
prvních reakcí stanoviště s doplňováním geome-
trických tvarů a také zastávka s pexesem s číslicemi 
a písmenky. Barevnou tabuli s labyrintem dodala 
společnost Piccolino. Doufáme, že všechny herní 
prvky zůstanou na svých místech a děti se k nim 
budou chovat tak, aby jim co nejdéle vydržely. 
Prosíme rodiče, aby dohlédli na udržování pořádku 
na hřišti a dodržování provozního řádu. Dětem 
přejeme, aby si procházky v této lokalitě náležitě 
užily. Poděkování patří všem zaměstnancům, zvlášť 
potom Vojtovi Frýbortovi za výrobu tabulí. 



Z obecního úřadu | 7

	Dětské hřiště u rybníka prošlo  
rekonstrukcí

V předposledním červnovém týdnu prošlo rekon-
strukcí dětské hřiště u rybníka. Všechny herní prvky 
byly obroušeny a napuštěny kvalitní lazurou. Práce 
prováděla společnost DH Margit, s. r. o. Odstra-
něna byla pružinová houpadla, která už nemělo 
smysl opravovat. Doplněn byl kačírek na dopado-

vých plochách a odstraněno krmítko pro ptáky, 
které nahradíme na podzim novým. Bohužel za 
tak krátkou dobu už se nám stačil někdo na lavičce 
podepsat, a tím ji opět poničit. Pořád zkrátka platí: 
Jména hloupých… Takže pokud víte, čí je to práce, 
dejte nám prosím vědět, zajistíme, aby si to autor 
odstranil. Děkujeme. Doufáme, že se dětem nově 
opravené hřiště bude líbit a budou ho nadále 
využívat. 

	Milostivé léto 2024

Informujeme občany, že od 1. července do  
30. listopadu letošního roku probíhá oddlužovací  
akce Milostivé léto 2024. Ta se tentokrát týká  
dluhů u zdravotních pojišťoven, konkrétně těch, 
které jsou vymáhány v daňové exekuci. Kompletní 
návod na Milostivé léto 2024 naleznete na  
www.exekuceinfo.cz/novinky/milostive-leto.

	Ukončení projektu Kola pro Afriku

Obec Telnice se z technických důvodů nebude 
nadále účastnit projektu Kola pro Afriku. Nejbližší 
sběrná místa kol jsou na těchto adresách: 
•  Hrušky 67, 683 52 Křenovice, tel. 602 308 874, 

e-mail: lima@ilink.cz, 
•  Štefánikova, 664 53 Újezd u Brna, tel. 725 341 

765, e-mail: ts@ujezdubrna.cz.

	Setkání s „deváťáky“ na obecním úřadě

Kdysi v minulosti bylo zvykem hromadně 
předávat absolventům devátých tříd nebo patnác-
tiletým studentům občanské průkazy. Bylo to 
jakési setkání na konci základní školy, které 
připomnělo všem bývalým žákům, že je čeká 
život studentský, který předpokládá jejich samo-
statnost a notnou dávku zodpovědnosti. Dnes si 
tento doklad každý vyřizuje individuálně, a tak se 
setkání na konci základní školy již nekoná. Stejně 
jako se loučí předškoláci se školkou a první třídou 
ve škole pro ně začíná nová etapa jejich života, 
tak i deváťákům končí relativně bezstarostná 
léta v základní škole a nastupuje období příprav 
na dospělost. Naposledy se na základce rozlou-
čili a jejich kroky se budou nyní ubírat různými 
směry. Rozhodli jsme se proto pozvat na konci 
školního roku absolventy základní školy i jejich 
kamarády z osmiletých gymnázii na přátelské 
setkání na obecní úřad. Proběhlo ve čtvrtek  
27. června v klubovně Šatlavy. Přišli téměř všichni 
pozvaní, což nás velmi potěšilo. Povídali jsme 
si o tom, co je v budoucnu čeká, jakou si kdo 
vybral střední školu, co od dalších let očekávají 
a co by chtěli v životě dělat. Zavzpomínali jsme 
na léta strávená v základní škole v Telnici, na 
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školy v přírodě, výlety i první úspěchy v první 
třídě, kde jsme se potkávali každý den. Současně 
jsme si také připomněli, že vedení obce je tu také 
proto, abychom jim v případě potřeby pomohli 
nebo poradili, že se na nás prostě mohou kdykoli 
obrátit. Pro mne osobně to bylo velmi příjemné 
odpoledne. Vždyť právě oni byli před devíti lety 
mými prvňáčky. Doufám, že stejně se toto setkání 
líbilo jim i paní místostarostce. Určitě pozveme 
i letošní „deváťáky“ a budeme doufat, že pozvání 
neodmítnou. Těšíme se. 

Leona Bímová, starostka obce

Errata: V březnovém čísle letošního ročníku Telnického  
zpravodaje byl na str. 7 v rubrice Z obecního úřadu omylem 
otištěn krátký text Ve stanici Sokolnice-Telnice ožívá historie.  
Text správně patří do rámečku k rozhovoru s Michalem  
Doležalem na str. 12–13, jelikož je psán z hlediska realizátora 
stavby. Za technickou chybu se omlouváme.

Takto vypadali letošní deváťáci v první třídě
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Setkání  
s Miluškou Konečnou

Již několik let je obec Telnice ustanovena opat-
rovníkem paní Bohumily Konečné. Je telnickou 
rodačkou a v mateřské škole byla i mojí 
spolužačkou. Měly jsme k sobě blízko, vždycky  
jsem se jí zastávala, protože nemoc ji částečně 
vyčleňovala z dětského kolektivu. Do školy  
s námi nechodila, navštěvovala speciální školu  
v Brně-Komárově. V současné době žije v domově 
pro osoby se zdravotním postižním Srdíčko, kde je 
o ni velmi hezky postaráno. Když jsem nastoupila 
do funkce starostky, zase jsme se k sobě dostaly. 
Někdy jedu na návštěvu já do Srdíčka, někdy  
přijede ona. Taková návštěva se uskutečnila 
i v červnu, kdy přijela s dalšími čtyřmi klienty 
a dvěma pečovatelkami. Přivítali jsme je na 

Červenec 2024

Oldřiška Matějková 
Bedřiška Stejskalová 
Anna Svobodová 
Jaroslav Šenk 
Magdalena Zaoralová 
Jaroslav Pražan

Srpen 2024

Marie Doležalová 
Tomáš Sekanina 
Alice Kolčavová 
Alois Padalík 
Anna Jenišová 
Marie Demková 
Zita Marková 
Jan Šustr 
Marie Uhrová 
Drahomíra Mrkvicová 
Štefan Mažár 
Eva Vymazalová 
Jiřina Kamenická

Významná životní jubilea
Září 2024

Marie Králová 
Evžen Rafaj 
Lidmila Blaženková 
Janka Prašivková Honusová 
Jiří Otřísal 
Václav Burk 
Jaromír Kolčava 
Rozália Tichá 
Václav Burda 
Milena Hrdličková 
Alena Jochmanová 
Dana Klimeková 
Zdeňka Chlupová 
Dagmar Nyklová 
Magdalena Králová 
Jiří Bím 
Božena Kašparová 
Jana Hrdličková 
Zdenka Hauerlandová

Našim jubilantům přejeme pevné zdraví, rodinnou pohodu a hodně štěstí! Obec Telnice
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obecním úřadě, vzpomněli na maminku zapálením 
svíčky na hřbitově a navštívili všichni společně 
Moničino malé muzeum panenek. Všem se zde moc 
líbilo. Návštěvu jsme zakončili obědem na orlovně, 
kde se také setkala s blízkou rodinou. O prázdni-
nách jsem Milušku navštívila v Srdíčku, kde jsme 
zavzpomínali i s ostatními právě na návštěvu 
v Telnici. Miluška je v tomto zařízení velmi spoko-
jená, a proto bych ráda poděkovala všem zaměst-
nancům domova Srdíčko za jejich péči a trpělivost 
při práci nejen s Miluškou, ale i s ostatními zdra-
votně postiženými klienty. 

Leona Bímová

Jak zjistíte, zda máte 
nárok na nějakou  
sociální dávku?

Dostali jste se do nepříznivé životní situace? Víte, 
kde hledat pomoc? Na koho se můžete obrátit? 
Předkládáme vám stručné schéma pomoci.  
Pokud patříte mezi ty, kterým výrazně vzrostly 
výdaje spojené s chodem domácnosti a nemáte 
dostatek prostředků na jejich placení, požádejte 
Úřad práce ČR o pomoc. Může vám pomoci 
s úhradou nákladů na bydlení, a to prostřednic-
tvím dávek. 

Od ledna 2023 se zvýšila i podpora osob 
s nákladnou dietou, které drží nákladnou dietu 
indikovanou od svého lékaře (nízkobílkovinná, při 
dialýze, nízkocholesterolová při hypercholestero-
lemii nebo hyperlipoproteinemii, diabetická, při 
onemocnění fenylketonurií, při onemocnění  
celikakií, při laktózové intoleranci, při osteo- 
poróze, pokud celotělová kostní densita poklesla 
o více než 25 %, tj. T-skóre je horší než 2,5.). 

Příspěvek na živobytí je určen jednotlivcům, 
příp. rodinám s velmi nízkými příjmy, které se 
nacházejí v hmotné nouzi. O hmotnou nouzi 
jde tehdy, pokud osoba či rodina nemůže kvůli 
nízkým příjmům žít tak, aby uspokojila své životní 
potřeby na přijatelné úrovni. Příspěvek na živobytí 
je určen pro osobu nebo rodinu, které po odečtení 
nákladů na bydlení z celkového příjmu nezbyde 
částka na živobytí. Ta se odvíjí od výše existenč-

ního a životního minima. Příspěvek na péči se 
poskytuje osobám závislým na pomoci jiné  
fyzické osoby.
Kontakty:
•  Úřad práce ČR, Krajská pobočka v Brně, 

Kontaktní pracoviště pro Brno-venkov 
https://www.uradprace.cz/web/cz/brno-venkov 
Bezplatná poradenská linka Úřadu práce,  
tel.: 800 779 900

•  Bezplatné poradenství vám také nabízí sociální 
odbor Městského úřadu Šlapanice, Opuštěná 
9/2, 656 70 Brno, vedoucí odboru:  
Mgr. Soňa Střechovská, číslo kanceláře: 337,  
tel. 533 304 601, mobil 606 620 643,  
e-mail: strechovska@slapanice.cz, fax: 533 304 814

•  K dispozici je také Online sociální poradce. 
Ten vám pomůže odhadnout, jestli máte nárok 
na nějakou dávku nebo příspěvek. A to na adrese:  
www.uradprace.cz/web/cz/socialni-poradce. 
Poskytne vám i další rady, jak řešit tíživou soci-
ální situaci. Berte prosím v úvahu, že výpočty 
jsou většinou zjednodušené. Považujte výsledky, 
které vám vyjdou na stránce sociálního poradce, 
jen za orientační doporučení. Přesný výpočet by 
byl v některých případech příliš složitý. Konečné 
rozhodnutí o přiznání a přesný výpočet výše 
dávky je vždy na příslušném pracovišti Úřadu 
práce ČR. Pokud jste výdělečně činný v jiném 
členském státě EU, pobíráte důchod, nebo jiné 
dávky z jiného státu EU, nebo bydlíte v jiné zemi 
EU, může být vaše situace posuzována podle 
předpisů EU. Bližší informace o nároku na dávky 
poskytují kontaktní pracoviště Úřadu práce ČR. 
Děkujeme za pochopení a věříme, že vám  
sociální poradce bude užitečný.

Úřad práce ČR

Sociální služby 
v terénu 

Jihomoravský kraj spustil Elektronický katalog soci-
álních služeb na adrese https://prostedoma.jmk.cz. 
Ten byl vytvořen pro širokou veřejnost jako moderní 
on-line nástroj zvyšující dostupnost informací 
o možnostech využívání sociálních služeb. Terénní 
sociální služby pomáhají lidem, kteří z nějakého 
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důvodu nezvládají péči o sebe či domácnost. Jedná 
se například o lidi, kteří se pohybují na vozíku, 
pacienty s dlouhodobým onemocněním, seniory, 
lidi se smyslovým či mentálním handicapem nebo 
rodiny s handicapovanými dětmi. Cílem JMK je 
zvýšit povědomí o terénních sociálních službách 
a informovat, že občané mohou zůstat prostě doma, 
protože terénní sociální služby poskytnou občanům 
a jejich rodinám podporu při naplnění potřeb, které 
už nezvládnou zastat svépomocí. Do těchto úkonů 
spadá:
• dopomoc s osobní hygienou,
• přesun na lůžko nebo na vozík,
• zajištění a podávání stravy,
• pomoc s péčí o domácnost,
• doprovod do institucí nebo k lékaři,
•  některé služby dokážou zajistit ošetřovatelskou 

a lékařskou péči (domácí hospice, domácí  
zdravotní péče).

Jihomoravský kraj

Sociální služby 
Oblastní charity 
Rajhrad 

Oblastní charita Rajhrad poskytuje odbornou péči 
a podporu od roku 2007. Zaměřuje se na pomoc 
lidem, kteří se ocitli v těžkých životních situacích. 
Organizace s týmem přibližně 135 zaměstnanců se 
soustředí na poskytování sociálních a zdravotních 
služeb pro seniory, nemocné, umírající a osoby 
se zdravotním a mentálním postižením. Charita 
věnuje svoji pozornost také lidem a rodinám, které 
se ocitly v sociální a hmotné tísni. Sociální služby 
Oblastní charity Rajhrad zahrnují:

Pobytové služby – Dům léčby bolesti s hospicem 
sv. Josefa je určen pro těžce nemocné a umírající, 
u nichž byly vyčerpány všechny možnosti léčby 
a rodina či blízká osoba o ně nemůže pečovat doma. 
Druhou pobytovou službou je Domov se zvláštním 
režimem sv. Luisy pro osoby starší 55 let, které mají 
sníženou soběstačnost kvůli chronickému onemoc-
nění nebo demenci.

Ambulantní služby – Odborné sociální pora-
denství je poskytováno v ambulantní i terénní 
formě. Tato služba je bezplatná a určena osobám 
i rodinám v nepříznivých sociálních situacích, které 
sami nedokáží zvládnout. Do ambulantních služeb 
dále patří fyzioterapie a půjčovna kompenzačních 
pomůcek.

Terénní služby – Do domovů klientů a paci-
entů vyjíždějí pracovníci z Domácí zdravotní péče, 
Mobilního hospice sv. Jana, Charitní pečovatelské 
služby a Charitní záchranné sítě.

Zachování lidské důstojnosti je pro Charitu 
zásadním principem. Každý člověk, který se na 
Oblastní charitu Rajhrad obrátí, má plnou pozor-
nost a péči. Jedním z pilířů charitní činnosti je 
budování a udržování vztahů s těmi, kteří chtějí 
a mohou pomáhat.

Podrobnosti o službách Oblastní charity Rajhrad 
najdete na webu www.rajhrad.charita.cz.  
Kontaktní údaje: Oblastní charita Rajhrad,  
Jiráskova 47, 664 61 Rajhrad, tel. 547 232 223,  
e-mail: rajhrad@rajhrad.charita.cz.

Oblastní charita Rajhrad
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Odborné sociální  
poradenství  
v OCH Rajhrad 

Oblastní charita Rajhrad poskytuje odborné soci-
ální poradenství osobám, které se ocitly v obtížné 
životní situaci. Tato služba je určena jednotlivcům 
starším 18 let i rodinám, které čelí nepříznivým 
sociálním podmínkám. Kvalifikovaní sociální 

pracovníci zde nabízejí pomoc v různých oblastech, 
jako jsou sociální dávky, důchody, zajištění ubyto-
vání, hledání zaměstnání, řešení situací spojených 
se ztrátou nebo odcizením dokladů, a také asistenci 
při jednání s úřady a dalšími institucemi. Cílem 
je usnadnit lidem orientaci v jejich složité situaci 
a poskytnout jim podporu, díky níž budou schopni 
své problémy řešit vlastními silami.

Tato služba je dostupná na území ORP Šlapanice, 
ORP Rosice u Brna, ORP Ivančice, ORP Židlocho-
vice a ORP Pohořelice. Klienti mohou službu 
využít jednorázově či opakovaně, podle svých 
potřeb. Obrátit se na terénní sociální pracovníky 
lze v pracovní dny mezi 7.00 a 15.30, nebo podle 
předchozí domluvy. Od pondělí do středy je navíc 
možné navštívit sídlo organizace na adrese Jirás-
kova 47, Rajhrad, v čase od 9.00 do 12.00 hodin bez 
předchozí domluvy.

Služba je poskytována bezplatně. Podrobné 
informace jsou k dispozici na webových strán-
kách www.rajhrad.charita.cz.

Odborné sociální poradenství pro osoby v krizi 
může být cenným zdrojem pomoci pro všechny, 
kteří se ocitli v krizové situaci a potřebují odbornou 
podporu při jejím řešení.

Kontakty na sociální pracovnice:
•     Mgr. Lucia Hrazdirová 

Vedoucí služby 
Tel.: +420 739 389 268 
E-mail: lucia.hrazdirova@rajhrad.charita.cz

•     Vlasta Malika Pohlová, DiS. 
Oblast působnosti: ORP Šlapanice 
Tel.: +420 731 405 543 
E-mail: vlasta.pohlova@rajhrad.charita.cz

Oblastní charita Rajhrad

Charitní záchranná 
síť OCH Rajhrad

Tato sociální služba je určena všem, kteří se ocitli 
v obtížné životní situaci a není pro ně dostupná 
žádná jiná forma pomoci. Lidé žijící v nedůstojných 
podmínkách potřebují zejména jídlo, ošacení, teplo 
a pocit bezpečí. Cílem je řešení okamžité nouze 
a zajištění základních životních potřeb.

Terénní sociální pracovníci nabízejí podporu 
lidem v akutní nouzi prostřednictvím rozhovoru  
a materiální pomoci, a to formou poskytnutí 
potravin a oblečení. Finanční pomoc je poskyto-
vána na základě doporučení sociálního pracovníka 
ve zvlášť odůvodněných případech. Ve spolupráci 
s pastoračními asistenty je zajišťována duchovní 
podpora a zprostředkování dlouhodobé pomoci 
skrze kontakty na organizace či instituce, které 
mohou nabídnout další asistenci.

Pracovníci Charitní záchranné sítě jsou k dispo-
zici v pracovní dny v terénu od 8:00 do 15:00 nebo 
podle předchozí domluvy. V sídle organizace na 
ulici Jiráskova 47, 664 61 Rajhrad jsou k zastižení od 
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pondělí do středy, v čase od 9.00 do 12.00 hodin bez 
předchozí domluvy.

Podrobné informace najdete na webových  
stránkách www.rajhrad.charita.cz. Služba je posky-
tována bezplatně. Neváhejte kontaktovat sociální 
pracovníky nebo upozornit na osoby v jakékoli nouzi!

Kontakt na sociální pracovnici:
•     Vlasta Malika Pohlová, DiS. 

Tel.: +420 731 405 543 
E-mail: vlasta.pohlova@rajhrad.charita.cz 
Oblast působnosti: ORP Šlapanice

Koláč, který pomáhá 
U příležitosti Světového dne hospicové a paliativní 
péče organizuje Oblastní charita Rajhrad již tradiční 
sbírku Koláč pro hospic. Jejím záměrem je prezen-
tovat veřejnosti význam hospicové a paliativní péče, 
současně prostřednictvím veřejné sbírky podpořit 
péči o pacienty s nevyléčitelným onemocněním.

Sbírka se bude konat 9. října 2024 a výtěžek bude 
využit na pořízení zdravotnického a převazového 
materiálu, prostředků k ošetření ran a proleženin, 
včetně jejich prevence. Dále budou zakoupeny 
 hygienické pomůcky, inkontinenční pomůcky, 
kosmetické přípravky, výživové přídavky a další 
bílkovinné doplňky stravy.

O pacienty v terminálním stádiu onemocnění 
pečuje tým složený z lékařů, všeobecných a prak-
tických sester, sociálních pracovníků, psychologů, 
pečovatelů, duchovních a dobrovolníků 24 hodin 
denně, 7 dní v týdnu. Zaměřuje se především na 
úlevu od bolesti, předchází proleženinám, mírní 
nevolnost, zvracení a jiné potíže, které mohou 
provázet jejich onemocnění. Důraz je kladen na 
individuální přístup, důstojnost, bezpečí a maxi-
mální komfort pacientů.

Podrobné informace o sbírce budou  
aktualizovány na webových stránkách  
www.rajhrad.charita.cz.

Jitka Štefánková, 
Oblastní charita Rajhrad

PLACENÁ INZERCE
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Stavba dalších  
cyklostezek  
na Pozořicku 

Dobrovolný svazek obcí Šlapanicko (DSO) pode-
psal smlouvu na stavbu druhé etapy cyklostezek 
na Pozořicku. Vznikne zde pět nových úseků 
v délce 3,97 km. Celková cena díla je 51,7 mil. Kč. 
Na základě výsledků výběrového řízení je zhotovi-
telem firma PORR, a. s. Stavba začne v polovině září 
2024, předpokládané datum ukončení je začátkem 
července 2025. Stavba je podpořena dotací z Inte-
grovaného regionálního operačního programu 
(IROP) prostřednictvím Ministerstva pro místní 
rozvoj. Výše dotace je 85 % způsobilých výdajů. 
Finančně nás podpořil také Jihomoravský kraj 
a zbývající část nákladů hradí DSO prostřednictvím 
investičních příspěvků členských obcí, přes které 
budou nové trasy procházet. Těšíme se, že cyklisté, 
chodci, běžci, bruslaři i maminky s kočárky budou 
moci využívat další část sítě našich bezpečných 
cyklostezek.

Rudolf Staněk, manažer DSO Šlapanicko

Nová aplikace  
připomene  
svoz odpadu 

Svozová společnost KTS Ekologie pro vás připravila  
novou mobilní aplikaci, která vám připomene 
svozový kalendář. Po stažení vyberte v nastavení 
svozovou oblast a čas oznámení. Aplikace vás 
upozorní, jakou popelnici máte připravit ke svozu. 
Aplikace je ke stažení pod názvem „KTS Ekologie“ 
na AppStore pro uživatele iOS a v Google Play pro 
uživatele operačního systému Android. Ke stažení 
můžete použít i QR kódy s odkazem.

LB 

Android  iOS
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Farmářská stezka 
se samoobslužným 
barem 

Farma u Staré hory letos v srpnu otevřela novou 
naučnou Farmářskou stezku v Újezdě u Brna. Stezka 
začíná na Rychmanově za evangelickým kostelem 
a vede přímo okolo výběhů s hospodářskými zvířaty. 
Potkáte tu ovce, kozy, krávy, prasata, králíky či 

slepice. Cesta je krátká, má jen 500 metrů, proto ji 
zvládnou ujít téměř všichni (dostupná je i kočárky, 
pokud není příliš blátivo). Na své si mohou přijít 
všechny generace. Nejmenší děti určitě zaujmou 
nejvíce živá zvířata, ostatní se dozvědí i něco nového. 
Cíl cesty se nachází v háječku s příjemným pose-
zením a samoobslužným barem, kde si můžete dát 
kvalitní limonády, studenou kávu nebo nějakou 
zdravou dobrotu (z důvodu dostupnosti baru dětem 
nejsou nabízeny alkoholické nápoje). V případě, že si 
s sebou vezmete míč či pálky, můžete využít i hřiště 
s nataženou sítí. Vstup je zdarma, případně za dobro-
volný příspěvek na pronájem a údržbu pozemku.

V blízké době snad již budou v nabídce i domácí 
kravské a ovčí sýry či jiné mléčné produkty. Více 
informací na webu farmy www.ustarehory.cz nebo 
na sociálních sítích. 

Jana Pízová

Hasičské poděkování 
za železný šrot 

V sobotu 27. dubna 2024 proběhl ve spolupráci 
s obcí Telnice sběr železného šrotu, který vynesl 
Sboru dobrovolných hasičů Telnice částku  
54 661 Kč (za 11 630 kg šrotu). Ta bude použita na 
běžný provoz sboru a také na plánovanou oslavu 
130. výročí založení sboru. Chtěl bych touto 
cestou poděkovat všem občanům, kteří jakýmkoliv 
způsobem přispěli k tomuto úspěšnému sběru 
šrotu, a těším se zase někdy příště na spolupráci.

Richard Smetana, starosta SDH Telnice
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Jan Vybíral (1973) vyrůstal v Českém 
ráji, absolvoval gymnázium v Mladé 
Boleslavi a vysokoškolská studia 
filosofie a teologie v Českých 
Budějovicích. Do naší obce se 
přistěhoval v roce 2000 díky manželce  
Gabriele, která pochází ze sousedních 
Žatčan a v Telnici má rodové kořeny. 
Pracuje jako učitel na Evangelické 
akademii, VOŠ sociálně právní v Brně 
a externě spolupracuje 
s Nakladatelstvím CDK.

	Telnický zpravodaj se letos umístil na 
třetím místě v celostátní soutěži obecních 
zpravodajů (více o tom v článku na  
stranách 4–5 – pozn. red.). Gratuluju ti jako 
jeho redaktorovi. Jak dlouho už se obecnímu 
zpravodaji věnuješ a jak ses k tomu vlastně 
dostal? 

Pokud se dobře pamatuju, tak náš 
obecní zpravodaj rediguju už asi 
16 let. Oslovil mne tehdy starosta 
Ladislav Šustr, zda bych se nechtěl 
ujmout jeho přípravy – zejména 
korektur a jazykové redakce. 

Postupně jsem se pak v dalších 
letech podílel na úpravách celkové 
koncepce, rubrik a vzhledu zpravo-
daje, a to vždy ve spolupráci s aktu-
álním vedením obce (po Ladislavu 
Šustrovi jsem dlouhá léta spolupra-
coval s Františkem Kroutilem a nyní 
s Leonou Bímovou). 

	V čem dnes spočívá tvá role  
redaktora?

V obcích naší velikosti vzniká 
obsah zpravodaje zčásti na 

Rozhovor s Janem Vybíralem, 
redaktorem Telnického zpravodaje
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obecním úřadě (většinou texty 
píše sám starosta či starostka) 
a zčásti je dílem spolků a aktivních 
jednotlivců. Na redaktorovi pak 
je, aby dodané texty strukturoval 
do rubrik, jazykově a stylisticky 
je upravil a doplnil vhodnými 
fotkami. Já sám ještě často dodané 
fotky ořezávám, aby měly lepší 
kompozici. Poté jdou připravené 
podklady na sazbu k typogra-
fovi a následně celý zpravodaj 
přehlédne starostka a já udělám 
korektury. Pak už se to jen pošle 
do tiskárny. 

	Co tě na tom baví? 

Popravdě to beru spíš jako službu 
komunitě, ve které žiju, než 
jako zábavu. Spousta textů se 

tu v podstatě opakuje, tak jak se 
opakují různé společenské a spor-
tovní akce… Vždy mne ale bavilo 
dělat rozhovory nebo zpracovávat 
texty od pamětníků – při tom jsem 
se dozvěděl mnoho nového a zají-
mavého.

	Co například? 

Například jsem vděčný, že jsem si 
díky přípravě rozhovoru do zpravo-
daje mohl popovídat s Františkem 
Vykouřilem o počátcích a zlaté éře 
házené v Telnici.

	Předpokládám, že práci redaktora se 
věnuješ i někde jinde, je to tak? 

Je to tak. Už asi 25 let spolupracuju 
s jedním brněnským naklada-

telstvím, které vydává domácí 
i překladovou odbornou litera-
turu z oblasti společenských věd, 
historie, filosofie a teologie. Za ta 
léta jsem připravil k vydání víc než 
stovku titulů. 

	To je velké číslo. Mohl bys zmínit  
třeba nějaké knihy, ze kterých jsi měl opravdu 
radost, když vyšly? 

Těch by byla celá řada! V posled-
ních letech ale nejraději pracuju 
na knížkách profesora Pavla Hoška 
z Univerzity Karlovy v Praze, 
který píše o duchovním rozměru 
u autorů krásné literatury. Napsal 
skvělé a velice čtivé monografie 
např. o E. T. Setonovi nebo 
J. R. R. Tolkienovi. A letos vyšlo 
jeho Evangelium podle Bohumila 

Jan Vybíral (uprostřed) při přebírání ceny pro Telnický zpravodaj v červenci 2024 na Velehradě
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Hrabala – kniha, která má velký 
pozitivní ohlas u čtenářů, médií 
i odborníků na Hrabalovo dílo.

	Redakcí se tedy živíš? 

Dlouho jsem se živil napůl jako 
redaktor a napůl jako učitel. 
V posledních letech už ale naplno 
působím jen ve škole a redakční 
práci dělám jen trochu externě.

	V jaké škole učíš? 

Vyučuju filosofii a etiku na Evange-
lické akademii, Vyšší odborné škole 
sociálně právní, kde připravujeme 
v pomaturitním studiu budoucí 
sociální pracovníky. Je to malá 
škola v centru Brna, která má téměř 
rodinnou atmosféru a dobrou 
pověst v sociálních zařízeních na 
jižní Moravě.

	Čemu se rád věnuješ ve svém volném čase?

Po dlouhý čas jsem se nejraději 
věnoval svým třem dětem, ale ty už 
jsou dospělé, takže se teď asi nejvíc 
věnuju muzice. S kamarády jsme 
dali dohromady kapelu, abychom 
se nějak aktivně připravovali na 
stáří… Kupodivu se nám podařilo 
přizvat do kapely i naše děti, takže 
jsme taková dvougenerační kapela.

	Na jaký nástroj v kapele hraješ?

Na baskytaru. Nejsem tedy žádný 
virtuóz, ale dost mě to baví. Je to 
takový optimální nástroj pro intro-
verty, který v kapele tmelí dohro-
mady rytmickou a harmonickou 
složku hudby.

	 Jakou hudbu vlastně hrajete?

Začínali jsme víceméně s blue-
sovým repertoárem „k poslechu 

a popíjení“. Odtud i náš název 
Rocking Chair – podle staré blue-
sové skladby, v níž se zpívá o popí-
jení ginu na houpacím křesle. 
Později jsme ale zkusili zařadit pár 
tanečních kousků ze 70.–80. let 
a zjistili, že to publikum baví víc 

a nás asi taky. Takže dnes pracu-
jeme na tom, abychom mohli 
uspořádat i nějakou vyloženě 
taneční akci, třeba ples.  

Rozhovor připravil Jiří Procházka

Při vystoupení s kapelou Rocking Chair
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Telnická škola  
o prázdninách 
O prázdninách bylo téměř ve všech 
budovách školy poměrně rušno. 
Zatímco v minulých letech se 
většina oprav soustředila do budovy 
mateřské školy, v průběhu letošních 
prázdnin jsme se více zaměřili na 
základní školu, ve které proběhly 
tyto činnosti:
•  rekonstrukce a rozšíření šatny 

o další prostory, při čemž byla 
předlážděna podlaha, vyměněny 
zárubně dveří a obložen prostor 
okolo umyvadla v sousední  
třídě,

•  renovace nátěru sedmnácti oken 
na straně do ulice,

•  výměna obou vstupních dveří,
•  instalace videotelefonu s mož-

ností dálkového otevírání dveří ze 
tříd školní družiny a z kanceláře 
školy,

•  oprava betonového schodiště  
do sklepa,

•  výmalba třídy orientované do 
dvora a šatny; opravy drobných 
poškození maleb v ostatních  
částech budovy,

•  a dokončení nátěru zbývajících 
zárubní v přízemí.
V závěru prázdnin jsme pak ještě 

řešili problémy s netěsností topného 
systému a ucpáním splachovacích 
ventilů na chlapeckých záchodech. 
Nyní už je vše v pořádku, a tak jsme 
mohli v pondělí 2. září zahájit nový 
školní rok.

Také v mateřské školě jsme využili 
prázdnin k některým údržbovým 
pracím. Ve staré budově tak byly 
provedeny opravy maleb, výmalba 
kuchyně a nátěry některých dveří. 

Kromě výše uvedeného v létě 
probíhal také klasický prázdni-
nový úklid všech budov základní 
i mateřské školy. 

O prázdninách se naše prostory 
také staly zázemím pro některé 
každoroční aktivity pro děti: 
V prvním srpnovém týdnu se 
základní škola stala útočištěm pro 
tábor Veselá věda. V nové budově MŠ 

pak probíhalo od poloviny do konce 
července letní hlídání dětí, které 
organizovala obec Telnice.

Děkuji na tomto místě zaměst-
nancům školy a pracovníkům 
obecní čety za spolupráci 
v průběhu letních prací a za pomoc 
v posledním srpnovém týdnu při 
přípravě všech budov na zahájení 
nového školního roku.

Petr Gabrhel, ředitel ZŠ a MŠ Telnice

Nové vstupní dveře ze dvora ZŠ

Letošní prvňáčci nastoupili do školy 2. září 2024
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Vorvani na Vltavě 
V pátek 24. května se Telnice probudila do poklid-
ného dne, až na jednu drobnost: Skupina míst-
ních vodáků, známá pod přezdívkou Vorvani, se 
rozhodla pokořit Vltavu. K tomu všemu přibyl ještě 
další historický moment: Volant autobusu tentokrát 
poprvé svíral náš kamarád Michal Herold, který ho, 
jak se říká, nepustí ani ve spaní. Michalovi svítily 
oči jako reflektory na noční silnici, zatímco každá 
zatáčka byla pro něj příležitostí předvést, že se 

s autobusem dokáže sžít lépe než s čímkoli jiným 
(chudák manželka :) Cestou k řece Vltavě jsme se 
rozhodli udělat krátkou zastávku v Českém  
Krumlově, protože jak praví staré vodácké přísloví:  
„Kdo nebyl v Krumlově, ten nepoznal, co je to tlače-
nice u zmrzlinového stánku.“ Jen co jsme zaparko-
vali, Michal neochotně pustil volant a my jsme se 
vydali na průzkum města.

K našemu velkému překvapení byl Krumlov 
tentokrát docela průchodný – skoro žádné fronty, 
dokonce i fotka u zámku se obešla bez náhodných 
kolemjdoucích v záběru. Navíc jsme měli štěstí 
a zahlédli i medvědy v hradním příkopu, kteří se 
lenivě povalovali, jako by na nás čekali. To jsme 
ještě netušili, že tahle neobvyklá pohoda byla jen 
předzvěstí toho, co nás čekalo v kempu. Když jsme 
dorazili, skoro nikdo tam nebyl. Místo očekáva-
ného ruchu a přeplněných stanů nás přivítal klid 
a prázdné louky, jako by si všichni ostatní vodáci 
spletli datum nebo se vydali na úplně jinou řeku. 
Předpověď počasí na víkend byla děsivá – meteo-
rologové se nechali unést a slibovali vše od prud-
kých dešťů po vichřice, které by snadno spláchly 
i celý kemp. Sice nám to trochu kazilo náladu, ale 
když jsme viděli, jak se klid v Krumlově přetavuje 
v obrovský klid v kempu, začali jsme si říkat, že 
možná přece jen máme štěstí. Kdo ví, možná se 
i počasí rozhodlo vzít si volno a nechat nás  
v klidu si užít tento víkend.
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Naše parta jako vždy postavila základnu 
a cateringové zázemí, které by nám mohl závidět 
dvanáctihvězdičkový hotel. Michal alias Holub 
a Přema, mistři kuchaři, nám připravili skvělé 
maso na rožni, které by ocenil i ten největší 
gurmán. Jejich kulinářské dovednosti byly ohro-
mující, ale co teprve jejich schopnost souběžně 
konzumovat pivo a domácí slivovice! Myslím, že 
je nikdo nedokáže překonat nejen v kuchařském 
umění, ale ani v umění užívat si pořádnou dávku 
tekutých požitků. Když se k tomu přidala doko-
nalá atmosféra našeho kempu, byli jsme u vytr-
žení. Večer naše vorvaní kapela zahrála u ohně, 
který hořel až do brzkých ranních hodin. Folkové 
melodie se nesly nad kempem tak, jako nikdy 
v minulosti.

V sobotu ráno jsme se chystali vyrazit na vodu, 
ale někteří z nás začali pochybovat. Obavy z počasí 
začaly sílit a někteří už byli připraveni to vzdát. 
Předpověď slibovala vše od přeháněk po trakaře, 
což trochu zchladilo naše nadšení. Ale nakonec 
se všichni hecli, překonali strach a rozhodli se, že 
se nenechají zahanbit. Trasa z Vyššího Brodu do 
Zátoně byla neuvěřitelná. Minimum lidí a mnoho-
krát během dne jsme se ocitli na prázdné řece, před 
sebou jsme měli pouze klidnou hladinu a okolní 
přírodu. Jediné, co kazilo dojem, byla bohužel 
tradičně slabá gastronomie na břehu. O to víc jsme 
se těšili na naše kuchaře v kempu, kteří nám zaru-
čili, že naše chuťové pohárky budou mít o víkendu 
ten nejlepší zážitek. Sobotní večer byl jako vždy 
oslaven skvělým jídlem od mistrů kuchařů 
a zpěvem u ohně. Na „vrkú, vrkú“ taky došlo… Trasa 
na vodě, dlouhá přes 20 kilometrů, si vzala svou daň 
a postupně všichni odpadli únavou. I když jsme se 
pokoušeli zpívat ještě nějakou tu píseň, unavení 
účastníci se jeden po druhém začali vytrácet ke 
svým chatkám.

Neděle byla druhým dnem na řece a zároveň 
dnem odjezdu. Čekal nás opět krásný kus řeky, ale 
hlavně průjezd Krumlovem. Pohled z řeky na město 
je skutečně mysteriózní, jako by se Krumlov skrýval 
za mlhou historie a magie. Na krumlovských jezech 
se někteří z nás udělali a zažili pravý adrenalin, 
jaký si žádný vodák nemůže nechat ujít – a tak to 
má být! I když to místy vypadalo, že řeka zkouší 
naši odvahu, nakonec jsme se všichni s úsměvem 
a spokojení dostali až k cíli. A tak jsme se rozloučili 
s Vltavou, plní dojmů…

Cesta domů Michalovým autobusem se nesla 
v duchu vtipných historek a rozesmátých tváří. 
Zatímco jsme se vraceli, dopíjeli jsme zbytky domá-
cích slivoviček a vtipy létaly vzduchem jako střely. 
Někteří unavení vodáci se snažili léčit křeče v nohou 
magnesiem, které se rozdělovalo jako drahocenný 
lék. Autobus byl plný veselí a příběhů z víkendu, 
které se už staly součástí našich vodáckých legend. 
I přes únavu a několik promáčených zážitků jsme si 
užívali poslední chvíle na cestě, s nadějí, že se brzy 
zase vydáme na další dobrodružství. 

Díky vám, Vorvani, za super víkend – kuchaři, 
nápojáři, ohniváci, kapelo, vajíčkáři, zkrátka účast-
níci i sponzoři. Každý z vás přispěl k tomu, že tento 
víkend byl nezapomenutelný. Vaše úsilí a nadšení 
byly klíčové pro naše společné dobrodružství. 
Těším se na vás všechny příští rok, kdy se snad opět 
sejdeme a vytvoříme nové vzpomínky. Do té doby si 
užívejte a mějte se skvěle!

Štefan Chovanec, nikým nevolený kapitán

Seniorská olympiáda 
2024 

Ve středu 29. května se v nové sportovní hale 
v Újezdu u Brna uskutečnila 3. seniorská olympiáda. 
V ten den nás vítalo slunečné ráno. V tričkách bordó 
barvy s vyšitým telnickým znakem jsme nasedli do 
aut ochotných pracovníků obecního úřadu a vyjeli 
směrem Újezd u Brna. Jedna naše seniorka vytvo-
řila transparent, který vítal ostatní účastníky při 
příjezdu na místo konání, při slavnostním zahájení 
a také se později uplatnil při vyhlašování výsledků 
olympiády. 

Ti z nás, kteří multifunkční sportovní halu 
ještě nenavštívili, z ní byli uneseni. Zde proběhlo 
slavnostní zahájení panem Františkem Krou-
tilem a zazněla naše krásná hymna. Sešlo se na 
84 soutěžících a pomáhalo přes 30 dobrovolníků. 
Dojemná úvodní chvíle byla vystřídána předsta-
vením jednotlivých osobností, které se podílely na 
přípravě akce. Jednalo se o starostku Újezdu, paní 
Marii Kozákovou, naši vedoucí ze spolku Spoko-
jený senior – KLAS, Terezku Kozderovou, naši paní 
starostku Leonu Bímovou, újezdského pana faráře 
Pavla Svobodu a pana biskupa Pavla Konzbula. 
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Každý z nich nás krátce pozdravil a sklidil  
potlesk.

Naše výprava se rozdělila do čtyř družstev. 
Každé pak mělo k dispozici harmonogram jednot-
livých stanovišť s názvy soutěží. Vše bylo přehledně 
a barevně rozlišeno. Jednotlivé disciplíny měly 
docela prozaické názvy, jako například Popelka 
nebo Housenka. Vedoucí družstev stále sledovali 
čas, abychom se včas dostavili na správné místo. 
Uvědomovali jsme si, že sestavit takový harmono-
gram stálo jistě hodně přemýšlení, času a vynalože-
ného úsilí. 

Každý si pak při soutěžení přišel na své. Ať šlo 
o úkoly s tangramy, kdy jsme mohli uplatnit před-
stavivost a fantazii, nebo o Kimovu hry, při níž se 
procvičila krátkodobá paměť. U disciplíny s názvem 
Popelka jsme byli nuceni se hýbat a procvičit si 
trpělivost a rychlost. Také u Housenky jsme si 
vyzkoušeli krátký běh, soustředění a spolupráci 
s ostatními. Aktivita nazvaná Přechod přes moře 
byla náročná pro naše záda a někdy jsme u ní 
ztráceli rovnováhu, ale zase jsme se dost nasmáli... 
Co si budeme muset procvičovat, je hod vlaštovkou 

– nebylo to tak jednoduché, jak se na první pohled 
jevilo. Zajímavé bylo plnění úkolů na stanovišti 
Olympijské kruhy. Tam se uplatnila nejen fantazie, 
ale i pohybová pohotovost. Organizace celé akce 
byla výborná, včetně občerstvení. Znovu děkujeme 
za oběd, upečené rozmanité dobroty a nápoje 
všem, kteří se o ně postarali. 

Po skončení klání jsme se přesunuli do venkov-
ních prostor. Zatímco jsme si povídali, bzučel nad 
námi dron a všechno to zaznamenával. Františkovi 
Kroutilovi ml. patří dík za dokumentaci olympiády.  
Stejně tak patří poděkování žákům újezdské 
základní školy a dospělým, kteří pomáhali na 
stanovištích s organizací.

Oheň už plál, stupně vítězů byly nachystány 
a my jsme všichni čekali na vyhlášení výsledků. 
Z jednadvaceti družstev vyhrálo družstvo Újezdu. 
Sklidili velký potlesk. Všichni účastníci pak obdrželi 
medaili a jednotlivá družstva diplom. I když jsme 
nevyhráli, vraceli jsme se domů trochu unavení, ale 
spokojení.

Marie Fialová za účastníky akce
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Setkání Klubu  
aktivních seniorů 

V úterý 28. května navštívili senioři z KLASu – po 
dohodě s vedoucí paní učitelkou – děti v jedné 
ze tříd místní mateřské školy. Šlo vlastně o upev-
ňování vztahů mezi nejmladší a nejstarší generací 
v naší obci. V hale školky jsme byli přivítáni paní 
učitelkou Veronikou a po přezutí jsme byli uvedeni 
do třídy, kde s dětmi byla paní asistentka. Vzájemně 
jsme se krátce představili, předali jsme malé pozor-
nosti a vyzkoušeli společnou pohybovou aktivitu 
rukou pomocí prádelních kolíčků. Děti se snažily, 
my rovněž! Děti nám pak zazpívaly neznámou 
písničku, kterou jsme ocenili potleskem. Pak 
proběhl taneček, do kterého se připojily i dvě naše 
seniorky. Děti byly veselé a my jsme jim za jejich 
snahu ještě jednou zatleskaly. Vzhledem k tomu, 
že jsme nechtěli příliš narušit dopolední zaběh-
nutý program, jsme poděkovali za toto milé setkání 
a rozloučili se.

V úterý 25. června jsme se sešli v našem klubu 
naposledy před prázdninami. Doznívaly zde ještě 
dojmy z hodů. Procvičili jsme si paměť u pracov-
ního listu, když jsme hledali slova ukrytá ve 
větách. V hlavním tématu jsme probrali vše, co 
je nám známo o slovanských věrozvěstech Cyrilu 
a Metodějovi. Přečetla jsem některé zajímavé, ale 
méně známé údaje, týkající se těchto velikánů. 
Poté nás přišly navštívit děti z mateřské školy 
s paními učitelkami. Každé dítě přineslo kreslený 
obrázek a jako společnou práci nám předaly 
znak našeho klubu, obilný klas, který vytvořily 
otisky svých rukou. Hned jsme ho pověsili na 
nástěnku! Pak jsme si společně zazpívali. Znělo 
nám to docela dobře a bylo znát, že to děti baví. 
Nabídli jsme dětem malou sladkou pozornost. 
I my dospělí jsme pak obdrželi něco sladkého, za 
což ještě jednou děkujeme. Šlo o milou návštěvu, 
kdy se setkali nejmladší a nejstarší zástupci 
obce. Po rozloučení s dětmi jsme pokračovali 
v programu našeho klubu. Další pracovní list se 
ukázal jako poněkud náročnější, a tak něco zůstalo 
jako domácí úkol. Pak už se dostavila návštěva 
z vedení obce. Animátorka KLASu od ní obdržela 
kytičku s poděkováním. Ani ostatní nepřišli zkrátka 
a mohli se podělit o bonboniéru. Rozvinula se 

debata, ve které jsme se nejprve vrátili k hodům, 
a poté probrali návštěvu seniorů ze slovenského 
Cíferu, probíhající práce v obci, chystaný turnaj 
v pétanque a další akce plánované na prázdniny. 
Vzájemně jsme si popřáli spokojené letní dny 
a rozešli se domů. 

Za KLAS Marie Fialová

Seňor Grill Day
Neprší! Po každodenní kontrole předpovědi  
to byla ta nejhezčí zpráva, která nás v sobotu  
8. června na sokolovně mohla potkat. Chystal se 
tu totiž již skoro tradiční Grill Day, na který bylo 
letos naplánováno vystoupení hned čtyř telnic-
kých kapel. Letos ale s jednou velkou novinkou 
– druhým pódiem. Možná i díky tomu si akce 
vysloužila přezdívku „Telnický majáles v červnu“. 
Odpolední program zahájilo duo Pepa a Zdenek 
z kapely Müllburch Band a jejich pohodové 
a přátelské vystoupení zaujalo všechny přítomné 
návštěvníky. Poté pan Čech se svou harmonikou 
přinesl do programu pásmo lidových písní. 
Na druhou stage následně nastoupila kapela Dva 
a půl švagra a zahrála písničky z vlastní tvorby, 
jejichž chytlavé texty a rychlejší tempo zvedlo 
posluchače ze židlí. Zlatým hřebem večera se pak 
stala kapela Rocking Chair, která nás ve svém 
vystoupení provedla několika hudebními žánry 
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a styly. Od poslechové hudby jsme se postupně 
přenesli do tanečního tempa a u závěrečných  
a „přídavkových“ písní už byl taneční parket plný 
lidí. Letošní ročník nastavil laťku velmi vysoko  
a už přemýšlíme, s čím přijdeme napřesrok. 
Závěrem bych chtěl poděkovat všem vystupujícím, 
Pavlovi a Vojtovi Královi za nazvučení celého  
odpoledne, Sokolu Telnice za prostory, obci 
Telnice za finanční spolupráci a vám všem,  
kdo jste přišli a vytvořili tak skvělou atmosféru  
toho odpoledne a večera. 

Michal Sobotka

Hody 2024 
Tradiční telnické hody, jimiž si připomínáme 
narození sv. Jana Křtitele, patrona našeho kostela, 
připadly letos na 22.–24. června. Hlavními stárky 
byli Marek a Eva Strakatí. Hodové taneční pásmo 
připravovali již od dubna, aby vše bylo dokonalé. 
Předhodový týden se nesl v duchu příprav a také 
obav z víkendového počasí, které nakonec vyšlo 
na jedničku. Sobotní stavění máje opět přilákalo 
spoustu přihlížejících, ale také pomocníků, bez 
kterých by to určitě nešlo. Večerní předhodová 

Seňor Grill Day na sokolovně

Krojovaní na nedělní hodové bohoslužbě
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zábava se díky krásnému počasí i letos vydařila 
a všichni návštěvníci si ji užívali až do ranních 
hodin. K tanci a poslechu hrála hudební skupina 
Akcent. Nechyběla ani cimbálová muzika Aleše 
Smutného, která rozezpívala všechny, kdo si přišli 
posedět na náměstí a nasát tu pravou hodovou 
atmosféru.

Nedělní bohoslužba za účasti krojovaných dětí, 
stárků i dospělých byla letos o to slavnostnější, že ji 
doprovázela cimbálová muzika Šternovjan. Zúčast-
nili se jí také naši hosté z partnerské obec Cífer, 
které jsme o hodové neděli rádi přivítali. Krojovaný 
průvod a celé odpoledne pod taktovkou Sivické 
kapely přinesl opět jedinečnou podívanou na 
množství krásných, nejen telnických krojů. Tradiční 
vystoupení předškolních dětí s pásmem lidových 
písní pod vedením Moniky Součkové a Olgy Křiván-
kové, stejně jako slovácká beseda v podání školní 
mládeže pod vedením Zdeňky Šafářové, Ivety 
Konečné a Ilony Páralové ukázaly, že o budoucnost 
telnických hodů se nemusíme bát. Stárci s pásmem 

tanců z Brněnska, které s nimi nacvičila Ivana 
Procházková, završili odpolední program. Večerní 
hodová zábava přinesla stárkům uvolnění a někteří 
již převlečeni do méně svátečních krojů si užili 
poslední hodiny svého kralování v obci a těšili se 
na pondělní Ženáčské hody, kde už byli jen v rolích 
návštěvníků. 

Hody v Růžové ulici, které tradičně zakon-
čují hodové veselí, opět nezklamaly. Průvod 
stárků a stárek nabídl směsici krojů z různých 
krajů a za doprovodu dechové hudby Dambo-
řanka prošel obcí s již tradiční zastávkou na 
kostelním nádvoří. Telnické hodové právo nále-
želo tentokrát manželům Vejnarovým. Taneční 
vystoupení děvčat v kyjovských krojích i folklorní 
skupiny v telnických krojích opět zaujaly všechny 
přítomné a přinesly tu pravou hodovou náladu. 
Potom už se všichni veselili za doprovodu Dambo-
řanky a cimbálové muziky Primáš. Jako každý rok 
tak i letos zvolila rada starších hlavního stárka pro 
telnické hody v příštím roce. Stal se jím Dominik 
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Zehnal, který si za hlavní stárku zvolil Kristýnu 
Trnavskou. Oběma gratulujeme a přejeme,  
aby ty příští hody, které se budou konat od soboty  
21. do pondělí 23. června 2025, proběhly bez 
problémů a ke spokojenosti všech.

Velké poděkování patří všem, kdo se podíleli 
na přípravách a samotném průběhu hodového 
víkendu. 

Leona Bímová, starostka obce

Ženáčské hody
Už po devatenácté jsme se letos sešli na Ženáčských 
hodech v Růžové ulici. Tenkrát někdo řekl: „Pojďme 
se potkat se sousedy, zatancovat si, zazpívat si, 
nehádat se a pobavit se. Každý přichystejme, kdo 
co umí, a bude to fajn večer!“ Ten stejný člověk taky 
řekl: „Třikrát a dost!“ Ale proč rušit něco, co tak 
dobře funguje? Proč se nescházet, nepřidat ruku 
k dílu jen tak pro dobrý pocit? Proč jednou do roka 
nezavřít ulici a neuspořádat si hody, které přinej-
menším v okolí nemají obdoby? 

A tak jsme se sešli, užili jsme si besedy stárek 
v kyjovských krojích, brněnských tanců v podání 
stárek a stárků v obnovených telnických krojích, 
zatancovali a zazpívali jsme si s Primášem 
a Dambořankou, krásně jsme si vše ozdobili, 
dobře jsme se pobavili a druhý den zase pěkně 
všechno uklidili a mohli pokračovat dál  
v běžném životě. 

Pojďme se potkávat bez hádek. Pojďme ve všední 
dny pracovat a ve sváteční slavit. Pojďme si užívat, že 
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jsme. Mladí, staří, velcí, malí, hubení, širocí, v kraťa-
sech či v sukních. Buďme s těmi, které máme rádi. 
A které rádi nemáme, těm se prostě vyhněme. Tak 
zase za rok na svatého Jana na značkách pod májou!

Kateřina Umlášková za stárky z Růžovky

Zájezd  
do Vysokých Tater

V neděli 30. června v ranních hodinách jsme se 
vydali na dlouho slibovaný zájezd do Vysokých 
Tater. Zájezd až na vrcholky hor a, jak se ukázalo, 
někdy i sil… 

Cesta pěkně ubíhala, a tak jsme měli dost času 
navštívit krásnou jeskyni Svoboda. Její krápníková 
výzdoba je opravdu jedinečná a procházka přímo 
mezi krápníky se nedá jinde zažít. Po prohlídce 
jsme odjeli na ubytování do Dolního Smokovce. 
Předpověď počasí při našem odjezdu nebyla moc 
příznivá, a tak jsme operativně rozhodovali až při 
snídani, kam se který den vydáme.

V pondělí jsme se rozjeli na Štrbské pleso. Někteří 
si vybrali procházku na Popradské pleso a ostatní 
se vydali lanovkou na Solisko a odtud na výstup do 
výšky 2 117 metrů. Počasí nám přálo a ani čtvrt-
hodinová bouřka nám nepokazila krásné výhledy. 
Po večeři jsme zhodnotili první den našeho pobytu 
a příjemně unavení se těšili na další zážitky.

Probudili jsme se do uplakaného úterního rána, 
a tak jsme se rozhodli, že půjdeme na Hrebienok, 
který jsme měli kousek od ubytování. Bylo to správné 
rozhodnutí. V deset hodin bylo po dešti, a dokonce 
se na nás usmálo i sluníčko. Okolo nádherných 
vodopádů jsme se prošli na Zamkovského chatu, 
někteří pokračovali ještě do údolí na Téryho chatu, 
kde si udělali krásné fotky. Den se nám opět vydařil.

Ve středu nás čekala nejnáročnější trasa našeho 
putování. Lanovkou jsme vyjeli na Skalnaté pleso. 
Opět byly dvě varianty. Někteří si vybrali pokračování 
lanovkou do sedla pod Lomnickým štítem s krásnými 
výhledy do Studené doliny. Ostatní se vydali na 16 km 
dlouhou trasu, kdy vystoupali na Velkou Svišťovku, 
do výšky 2 000 metrů nad mořem. Odtud v náročném 
terénu i po místě jištěném řetězy jsme sestoupili na 
chatu U Zeleného plesa. I když byli všichni unavení, 
tak výhledy, které viděli, si určitě zapamatují na 

celý život. Naše vrcholové družstvo ve složení Jindra 
Konečný, František Štefke a Zdeněk Prax vystoupalo 
do výšky 2 214 metrů do sedla pod Skalnatým plesem. 
Po večeři přišlo slibované překvapení. Cimbálová 
muzika. I ti, kteří byli unaveni z náročného dne, zapo-
mněli na únavu, tančili, zpívali, a kdyby muzika hrála 
až do rána, ani bychom nešli spát. 

Čtvrtek byl odpočinkový den. Ráno jsme 
odjeli na Spišský hrad, který se rozkládá na ploše 
41 hektarů. Den jsme zakončili koupáním v termál-
ních lázních. V pátek jsme se zastavili nakoupit 
slovenské speciality, jako jsou sýry a klobásy, napo-
sledy si pochutnali na haluškách a v podvečer se 
všichni plni dojmů v pořádku vrátili domů.
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Velké poděkování patří panu řidiči Standovi 
Fasurovi, který nás spolehlivě dovezl domů, byl vždy 
ochotný kdekoli zastavit a ve všem nám vyhověl. 
Obci Telnice děkujeme za příspěvek na dopravu 
a všem výletníkům za dodržování doporučených 
tras. Ještě bych na tomto místě chtěl vyzvednout 
výkony vás, účastníků.   Byli jste opravdu perfektní 
a i náročné výstupy jste dobře zvládli!

Zdeněk Kubíček

Orelský tábor  
na Borovince:  
Putování s Hobbitem 

Již před dlouhými časy, v době, kterou  
nepamatují ani ti nejstarší čtenáři, bydlel na  
Dně Pytle uprostřed Kraje jeden spořádaný 
hobbit. Jmenoval se Bilbo Pytlík a v žádném 
případě nestál o nečekané události a už vůbec ne 
o žádná dobrodružství.

To ale nečekal, že se jednoho večera na prahu 
jeho nory objeví přes padesát trpaslíků ze sedmi 
rodů – Dwalina Moudrého, Barina Zjizveného, 

Thelora Bohatého, Thulina Rychlého, Drúina 
Hrdého a Bávora Chladného s jejich králem 
Thorinem Pavézou.

Společně se dohodli a podepsali smlouvu 
o výpravě na Osamělou horu, kde sídlí ohromný 
drak Šmak. Před lety obsadil toto království trpaslíků 
pro jejich hamižnost. A nyní se společně vydáváme 
dobýt horu a království Erebor zpět. Najali jsme si 
hobbita Bilba Pytlíka pro jeho lupičské schopnosti 
s nadějí, že nám v návratu domů pomůže.

A tak jsme cestovali pustinou s čarodějem 
Gandalfem. Našli jsme útočistě u spousty přátel 
jako je kožoměnec Medděd, čaroděj Radagast, orli 
či elfové z Roklinky, ale stejně tak jsme se utkali 
s množstvím zlých tvorů – se zlobry, skřety, vrky, 
pavouky, Glumem a lesními elfy.

Byly to velice náročné časy. Spoustu jsme se toho 
naučili a mnohokrát jsme se museli značně překo-
návat. Ani počasí nestálo na naší straně. Ale stejně 
se prokázala naše trpasličí vytrvalost a odvaha. 
A nakonec, s pomocí Jezerního lidu, bylo králov-
ství Erebor opět naše. Drak padnul, skřeti toužící 
po trpasličím zlatě byli zahnáni a poté, co jsme 
pohřbili padlého krále Thorina a zvolili nového, 
můžeme opět žít v klidu a míru.

Barbora Piknová za pořadatele tábora
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Dětský tábor  
Draci z Tennessee

tábora. Naši vedoucí dělali pro děti možné i nemožné, 
aby měly děti na co vzpomínat. I když to letos neměli 
vůbec jednoduché pro velká vedra, která byla v našem 
týdnu tropická. Také si děti na táboře užily dvakrát 
diskotéku, olympiádu, stezku odvahy, míčové hry, 
koupaní, výlet do Uherského ostrohu a jiné aktivity. 
Můžeme říci, že se letošní rok perfektně vydařil a že se 
děti bavily každý den. Ráda bych zde poděkovala všem 
rodičům za spolupráci a našim sponzorům za podpo-
ru, bez níž by se akce nemohla podařit. V příštím roce 
se potkáme 11.–19. července opět v RS Hutník.

Olga Netolická za pořadatele

Premiérová rybářská 
Neckiáda v Telnici 

 
První ročník Neckiády v Telnici, konaný 3. srpna 
2024 pod taktovkou spolku Rybáři Telnice a za 
podpory obce, přinesl nejen kreativní plavidla 
a zábavné soutěže, ale také gastronomické zážitky. 
Celý týden před akcí se telničtí rybáři intenzivně 
připravovali, aby všechno proběhlo hladce.

V rámci příprav se lovily ryby na uzení, nakládaly 
se čerstvé makrely na gril a zajišťovalo se občer-

Čtrnáctý ročník letního dětského tábora Draci 
z Tennessee se odehrával od 13. do 26. července 2024 
asi 8 kilometrů od Strážnice v rekreačním středis-
ku Hutník. Samotné ubytovací středisko se nachází 
v zalesněné oblasti Tvarožná Lhota / Lučina v blízkém 
sousedství s rybníkem Lučina. Atmosféra se nesla 
ve sportovním duchu, program byl bohatý, ceny se 
do poslední rozdaly. Vyráběli jsme trička, táborové 
placky, mladší děti si užily relaxační zónu a výstup na 
rozhlednu Travičná a starší děti vystoupaly na roz-
hlednu Žalostina. Obě skupiny dorazily v pořádku do 

Slavnostní odhalení kovářského díla na rybníku
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stvení. Rybáři také pracovali na úpravě zázemí 
u rybníka a údržbě jeho okolí, aby vše bylo připra-
veno pro soutěžící i návštěvníky.

Den začal slavnostním odhalením nové vpusti 
do rybníka, kterou navrhl a vykoval telnický kovář 
Ivo Lorenz. Tento umělecký kousek, ztvárňující štiku 
při lovu, se stal překvapením dne. Kovářské dílo, 
detailně zpracované a vkusně provedené, dodává 
rybníku nejen funkční, ale i estetickou hodnotu.

Ryby byly uzeny v udírně přímo u rybníka, což 
vytvořilo nezaměnitelnou vůni, která přilákala 
mnoho hladových účastníků. Na grilu se pak pekly 
šťavnaté makrely, jejichž křehké maso se stalo 
jedním z hlavních lákadel dne. Pro milovníky tradič-
ního jídla byl připraven kotlík s výtečným zvěři-
novým gulášem a maďarská polévka halászlé, která 
přinesla autentický zážitek z maďarské kuchyně.

Hlavní část programu – soutěž plavidel – přivá-
bila na rybník celou škálu originálních a kreativních 
plavidel. Mezi těmi, které poutaly největší pozor-
nost, byla „Veterinární ordinace“ – plovoucí klinika 
Umláškovi, „Šmoulové“ s obří matrací a modrými 
postavičkami, nebo „Tenisový kurt“, na němž se 
odehrával simulovaný sportovní zápas. K vidění bylo 
také „Záchranářské plavidlo“ – Hebká rybohlídka 
připravená na každou záchrannou akci, „Půlmetrová 
maceška“, která rozkvetla na vodní hladině a kolem 
které poletovaly převlečené včelky, „Obří jednorožec 
a pelikán“, kteří milují pivo, „Tonoucí pejsek 
a kočička“ na svém domečku, odneseném divokou 
řekou. Jméno dalšího registrovaného plavidla bylo 
„Rukávky“, které podle reakcí plavce ponořeného ve 
vodě symbolizovalo rozverné dětství.

Největší ovace si však zasloužila rodina Gabrhe-
lova se svým „Plovoucím pískovištěm à la bazén“. 
Tento zajímavý projekt se stal vítězem hlavní ceny 

v soutěži, když si posádka tohoto plavidla odnesla 
nejen největší počet hlasů diváků, ale i titul nejzá-
bavnějšího plavidla dne. Výkon posádky na tomto 
kreativním a vratkém plavidle byl obdivuhodný 
a přispěl k celkovému úspěchu sobotní neckiády.

S příchodem další části programu, závodu na 
rychlost, se napětí dostalo na vrchol. Posádky jely 
opravdu „co to šlo“ a bezpochyby pobavily všechny 
přihlížející na břehu rybníka.

Večer doprovodilo skvělé hudební vystoupení 
kapely „Na stará kolena“, která hrála ve stylu  
folk & country. Jejich melodie a texty potěšily srdce 
milovníků tohoto žánru a přidaly akci příjemnou 
atmosféru. Publikum se bavilo, tancovalo a zpívalo, 
což přispělo k celkovému úspěchu akce. 

Telničtí rybáři děkují všem, kteří pomohli 
s přípravou této úspěšné akce. Velký dík patří těm, 
kteří se podíleli na úklidu prostoru rybníka nebo 
poskytli elektrickou přípojku. Děkujeme obci 
Telnice za dotační příspěvek. Zvláštní poděkování 
míří kamarádům ve stánku s pivem za namáhavý 
celodenní výkon. A speciální dík posílají rybáři 
Seňorovi za zapůjčení cateringového vybavení, 
které bylo klíčové pro uspokojení stovek strávníků.

Akce s tak velkou návštěvností opět ukázala na 
potřebu zlepšení zázemí pro budoucí podobné 
společenské akce. Telničtí rybáři si uvědomují, že je 
nutné vybudovat odpovídající elektrickou přípojku, 
zajistit přístup k pitné vodě a vytvořit adekvátní 
zázemí pro vybavení a údržbu rybníka a jeho okolí. 
Tyto kroky budou klíčové pro úspěch budoucích 
akcí a pro zvýšení komfortu jak pro organizátory, 
tak pro návštěvníky.

Telničtí rybáři se již nyní těší na příští léto, kdy 
budou mít příležitost opět spojit síly, vylepšit své 
zázemí a připravit další akci, která potěší malé 
i velké účastníky.

Štefan Chovanec, Rybáři Telnice

Turnaj v pétanque 
v Cíferu 

V pátek 9. srpna se vydalo 17 telnických seniorů 
a paní místostarostka na Slovensko do obce Cífer, 
kde byl domluven turnaj v pétanque. Všichni 
účastníci, vybaveni krabičkou s něčím na zub 
a cvičebním úborem, vyjeli o půl osmé z Telnice. 

Plovoucí pískoviště rodiny Gabrhelovy
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Cesta probíhala celkem klidně a okolo půl desáté 
jsme byli na místě. Cíferští nás srdečně přivítali 
a uvedli do zázemí v prostorách bývalého kláštera. 
Ten si místní postupně upravují a slouží k různým 
účelům. Po převlečení do našich triček v bordó 
barvě, ve kterých jsme se zúčastnili nedávné 
seniorské olympiády, jsme se octli na přilehlém, 
nově zbudovaném hřišti o čtyřech drahách. Z jedné 
strany bylo chráněno budovou kláštera a z druhé 
vzrostlými stromy, které poskytují právě ve dnech, 
jako byl tento, tolik potřebný stín.

Po nástupu a prezenci si dvojice nastoupily proti 
sobě a mohlo se začít. Nás bylo devět dvojic, do jedné 
byla zařazena i paní místostarostka. Hráli jsme jak 
proti místním, tak i proti sobě, celkem třikrát. Mezi 
utkáními jsme trávili čas pod party stany v družném 
hovoru a zde proběhl i chutný oběd. V pohodové 
atmosféře čas ubíhal velmi rychle. Únavu z horka 
jsme naštěstí pocítili až při posledním utkání. 

Pak už nastala chvíle pro sečtení jednotlivých 
výsledků, vyhodnocení a vyhlášení vítěze. Ve výsled-
cích byl patrný trénink místních hráčů, kteří se 
scházejí téměř denně. Ale pro nás nebylo nutné 
vyhrát! Vždyť i Cíferští mají na svých tričkách nápis 
„Pétanque hrajeme pro radost“. Všem účastníkům 
turnaje poblahopřál k dosaženým výkonům pan 
starosta, místostarostka a vedoucí klubu. 

Po večeři nás pan starosta vzal do archeoparku 
v nedaleké části obce, která se jmenuje Pác. Tam 
jsme si mohli prohlédnout archeologickou expo-
zici a skanzen zbudovaný díky dotacím z EU. Doba 
pokročila a nezbývalo než se rozloučit, za vše 
poděkovat, a zakončit tak nevšedně prožitý horký 
srpnový den v obci našich slovenských sousedů, 
pohostinných lidí. Děkujeme! Poděkování patří také 
vedení obce Telnice a panu řidiči.

Marie Fialová za účastníky 

Veterán bus Kříž
V ranních hodinách dne 17. srpna roku 2024 se 
pomalu začali sjíždět do areálu sokolovny milov-
níci historických autobusů, osobních automobilů, 
motocyklů a nadšenci vozů Liaz na sedmý ročník 
akce Veterán bus Kříž. Po zaparkování všech vozidel 
měli řidiči zasloužený odpočinek po dlouhé cestě, 
během kterého proběhlo slavnostní zahájení akce, 
přivítání přítomných návštěvníků, seznámení 
s programem a poděkování všem, kteří přijeli se 
svým vozidlem. Během dopoledne bylo možné 
prohlédnout si vystavené obrazy slečny Rusové. 
Kolem poledne se konala tradiční projížďka hasič-
ským vozem s mladým panem Křížem. Ve dvě 
hodiny odpoledne se všichni návštěvníci odebrali 
usadit do autobusů a vyjeli na očekávanou  
projížďku na zámek Slavkov. Po návratu do Telnice 
už na děti čekala skupina Hamrla Boys, která se 
postarala o dětskou diskotéku, kterou doprová-
zely soutěže o ceny. Po celou dobu akce byly pro 
děti připraveny zorbing koule a letos poprvé také 
stánek s malováním na obličej. O večerní zábavu 
pro dospělé se jako každý rok postarala skupina 
Hamrla Boys. Děkujeme všem malým i velkým 
návštěvníkům, kteří nás přišli podpořit a pobavit 
se společně s námi. Velké díky patří i obci Telnice 
a Sokolu Telnice za podporu a celému týmu restau-
race u Seňora za to, že se celý den starali o pitný 
režim i hladová břicha.

Monika Křížová za pořadatele
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V pondělí 24. června požehnal otec 
Oldřich Chocholáč také ženáčským 
stárkům, jejichž průvod se pro 
požehnání zastavil na kostelním 
nádvoří.

Každý rok nechceme zapo-
menout na pomyslnou tečku za 
ročním seriálem práce s dětmi 
v naší farnosti. Ať už je v tomto 
případě řeč o bohoslužbách zamě-
řených na děti (každé úterý od 
17:30 hod.), nebo ministrantských 
schůzkách (sportovních 
i nesportovních) či pěvecko-
tanečních kroužcích pro děvčata 
na faře. V případě katechezí při 
úterních „dětských“ mších se 
s přípravou střídají Petr Gabrhel, 
Lenka Franklová, Bohumila Hrazdí-
rová, Hana Kroutilová a František 
Kroutil. Úterní dívčí kroužky vede 
Hanka Kroutilová za podpory 
Terezky Trávníkové a občas 
i dalších maminek. Ministrantským 
schůzkám se věnuje Václav Kroutil 
a jeho otec. Farní táborák (25. 
června) se tak pro děti stal rozlou-
čením s tímto bohatým celoročním 
programem. Při něm si mohly děti 
nejen opéct špekáčky i se svými 
rodiči, ale zazpívat si s kytarou 

Večerní program přivítal věřící 
i nevěřící, známé i neznámé tváře. 
Rádi jsme o svém kostele a vlastně 
i o životě naší farnosti dali vědět 
okolnímu světu. Děkujeme všem, 
kteří si k nám v tom krásném 
červnovém večeru našli cestu, 
i desítkám farníků, kteří se na 
bohatém programu jakkoli podíleli.

František Kroutil,  
jménem všech organizátorů

Léto v telnické 
farnosti
Naše farnost se aktivně zapojila 
do oslav svátku sv. Jana Křtitele, 
kterému je zasvěcen náš kostel, 
tedy do telnických hodů. Letošní 
hodová bohoslužba byla mimo-
řádně doprovázena cimbálovou 
muzikou Šternovjan, která umoc-
nila její slavnostní ráz. Celý kostel 
pak zaplnily kroje stárků i mladších 
dětí a ženáčů. Děkujeme muzice 
i krojovaným za milou společnost 
při doprovodu naší velké slavnosti. 

Noc kostelů 
Pátek 7. června 2024 patřil v naší 
vesnici Noci kostelů. Do telnického 
chrámu sv. Jana Křtitele si našla 
cestu asi stovka místních i přespol-
ních návštěvníků, kteří mohli využít 
nabídky zajímavého programu, 
který si pro ně vlastními silami 
připravili zdejší farníci. 

Po mši svaté, kterou hudebně 
doprovázela naše kapela BůhVí, 
následoval první programový 
blok, který se po vystoupení farní 
„Královské scholy“ znovu zopa-
koval, aby o něj nepřišli ti, kteří 
přišli až před setměním. 

Komentované prohlídky kaple, 
fary a kostela se ujal František 
Kroutil, farní mládež se věnovala 
zábavnému programu pro děti na 
kostelním nádvoří. Kdo si chtěl 
ověřit, jak šikmou kostelní věž 
v Telnici máme, využil technických 
prostředků, které připravil Petr 
Gabrhel. Na faře bylo možné 
s otcem Oldřichem Chocho-
láčem okoštovat až devět vzorků 
mešního vína z domácí i zahraniční 
provenience. A abychom nebyli 
špatnými hostiteli, otevřeli jsme 
také farní kavárnu pro občerstvení 
malých i velkých návštěvníků – díky 
všem maminkám, které se o to 
postaraly.

Jelikož si letos připomínáme 700. 
výročí od první písemné zmínky 
o naší faře (a tedy vlastně i farnosti), 
připravili jsme v kostele výstavu 
fotografií z historie i současnosti 
našeho farního společenství 
(díky za pomoc telnickým minis-
trantům). V kostele pak ještě bylo 
možné prohlédnout si malou 
výstavu malovaných obrázků 
s názvem „Kostel očima dětí“, za 
jejíž přípravu děkujeme rodině 
Jahodově.
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nebo si zahrát různé ztřeštěné hry 
na kostelním nádvoří. Tentokrát nás 
hudební produkcí potěšila kapela 
Dva a půl švagra, i když jeden ze 
švagrů nemohl. (Tak kolik jich 
vlastně bylo, když u ohně seděli se 
dvěma kytarami a harmonikou?) 
Děkujeme. 

Následující den po táboráku 
vyrazili ministranti na závěrečnou 
lasergame bitvu, která se odehrála 
v jedné z brněnských arén. Tuto 
bitvu dostali za odměnu podle 
toho, jak se po celý rok na spor-
tovních schůzkách snažili. Po 
rozdělení do dvou věkových skupin 
si vítězství mezi staršími odnesl 
bojovník jménem Jakub Václavek, 
mezi mladšími byl nejpřesnějším 
střelcem Lukáš Pokorný. Blahopře-
jeme! A bohatý červnový program 
završil poslední Večer chval, který 
tentokrát pořádala kapela BůhVí.

Při mši svaté v neděli 13. 
července jsme popřáli otci Oldři-
chovi ke dvacátému výročí přijetí 
svátosti kněžství. Děkujeme Bohu 
za tento dar, díky kterému můžeme 
mít v naší farnosti právě takového 
duchovního pastýře. Vyprošujeme 
otci Oldřichovi Boží požehnání 
a hojnost darů Ducha svatého do 
dalších let služby.

V druhé polovině července 
vyrazil otec Oldřich Chocholáč za 
sportovci na letní olympijské hry 
do Paříže, kde měl roli kaplana 
českého olympijského týmu. Díky 
tomu byla i naše farnost součástí 
této velké světové sportovní, a dnes 
už i společenské akce. Minist-
ranti z naší farnosti vyrazili na 
svůj tradiční tábor, který se letos 
odehrál v Tasově (viz samostatný 
článek níže). Po návratu z tábora se 
někteří ministranti doslova za pár 
hodin přebalili a vyrazili s diecézní 
výpravou do Říma (více o tom také 
na jiném místě). Bylo to sice čtrnáct 

hektických dní, ale rozhodně to 
stálo za to.

Srpen patří v naší farnosti 
tradičně pouti do brněnských 
Tuřan. V neděli 18. srpna 2024 
jsme se tedy různými doprav-
ními prostředky vydali do kostela 
Tuřanské Matky Boží, abychom 
již s naším panem farářem oslavili 
slavnost Nanebevzetí Panny Marie.

Věříme, že jste se všichni ze svých 
dovolených a cest po světě vrátili 

v pořádku. Od září se opět naše 
farnost vrací ke svému běžnému 
režimu, přičemž všechny srdečně 
zveme ke slavení mší svatých 
každou neděli od 9 hodin, v úterý 
(se zaměřením na děti) od 17:30 
a v pátek od 18 hodin. Začnou 
opět hodiny náboženství a různé 
kroužky pro ministranty a děvčata. 
Termíny konání oznámíme včas na 
webových stránkách farnosti  
www.farnosttelnice.cz. 

Šternovjan při nedělní hodové bohoslužbě

Gratulace o. Oldřichovi k výročí kněžské služby
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her, které postupně sledovaly děj 
nejznámější Lewisovy narnijské 
knihy Lev, čarodějnice a skříň.

Devatenáct táborníků se rozdě-
lilo do čtyř týmů-rodů pojmenova-
ných po jednotlivých narnijských 
králích. Už v první orientační 
hře v přírodě si museli sami najít 
cestu do Narnie (až do Tasova), 
tedy projít skříní do nového světa, 
který pro ně tasovská fara na týden 
představovala. Nechyběly ani kože-
šinové kabáty, kterými se museli 
přes skříň doslova prodrat. Další 
program pak pokračoval v tomto 
duchu každý den a držel se těchto 
témat: Bobři, Příchod do tábora, 
Narnijské hry, Kamenný stůl, Bitva 
a Lov bílého jelena. Bohatý a akční 
program střídaly klid a pohoda 
u táboráku, vyrábění triček, vlajek, 

Organizace se ujali starší mini-
stranti pod vedením Václava 
Kroutila, který spolu s Petrem 
Gabrhelem mladším i starším, 
Jakubem Václavkem a Jakubem 
Blažkem připravili soubor úžasných 

Během podzimních měsíců se 
v naší farnosti uskuteční Mini-
strantská olympiáda, chtěli 
bychom opět obnovit Večery chval 
(obvykle druhý čtvrtek v měsíci), 
farní kavárny (jednou měsíčně 
po nedělní mši svaté). Život naší 
farnosti je otevřený, všichni jsou na 
všech našich akcích srdečně vítáni.

František Kroutil,  
jménem telnické farnosti

Ministrantský  
tábor v Tasově 
Původně jsme nemohli pro náš 
prázdninový tábor najít vhodné 
místo. Doufali jsme, že se pro 
termín 21.–28. července 2024 
najde vlastně jakékoli zázemí, kde 
bychom tábor mohli uspořádat. 
A fara v Tasově zrovna na uspo-
řádání tábora nevypadala. Tamní 
farníci v čele s otcem Petrem 
Balátem však během jara faru 
připravili do takové podoby, že jsme 
skutečně mohli na Vysočinu vyrazit. 
Za novými zážitky a s krásným 
táborový témem: Narnie (inspiro-
váno dílem C. S. Lewise). 



slavnostním způsobem poděkovat 
místní farnosti, jak nás přijala – 
plný kostel zaplnili ministranti 
s vlajkami, jáhen Jan Husek kázal 
a my ostatní zpívali. Za odměnu 
jsme k obědu na cestu dostali od 
dojaté farnice dva krásné a dobré 
frgály. Děkujeme!

V celotáborové hře zvítězil 
červený tým-rod královny Lucie, 
který tvořili: Ondřej Číhal, Robert 
Ozorovský, Eliáš Filip a Martin 
Gabrhel. O tom, že jejich soutěžní 
výkony byly opravdu famózní, 
svědčí skutečnost, že tři z nich 
ovládli celkové hodnocení jednot-
livých věkových kategorií. Ondra 
byl nejlepší mezi staršími, Eliáš 
mezi prostředními a Martin vévodil 
nejmladším. Ale nakonec nebylo 
tolik důležité, kdo co vyhrál, 
protože kluci spolu vytvořili 
perfektní partu, na kterou budou 
určitě rádi vzpomínat. Bylo nám 
všem spolu moc fajn a děkujeme 
Bohu za to, že nás všechny dal 

V okolí Tasova je krásná příroda, 
a tak jsme se snažili k pestrému 
programu využívat vše, co nám 
nabízela. Stejně tak jsme byli rádi 
za tamní školní sportovní areál, kde 
jsme si užili spoustu her a soutěží. 
Někteří si např. poprvé v životě 
vyzkoušeli baseball, a to byste 
se divili, jak šikovní pálkaři mezi 
námi byli. Kromě dvou kluků, které 
jsme nedokázali vzbudit (ach ta 
únava…), se všichni statečně vydali 
na noční hru, při níž se jim v ulicích 
Tasova věnovalo dvanáct  
strašidel…

V rámci jednoho z výletů jsme 
navštívili také nedaleký Budišov 
a jeho historický kostel a faru, kde 
někteří využili možnosti se smířit 
s Bohem. Otec Petr Balát svým 
vřelým lidským přístupem přijal 
i nejmladší ministranty, kteří tak 
měli možnost se dětskou formou 
důvěrného rozhovoru s touto 
svátostí seznámit. V neděli před 
odjezdem jsme se pak snažili 

ale třeba i mečů a štítů. Nechyběl 
ani duchovní program v setmělém 
kostele u rozžatého paškálu, dopro-
vázený kytarou a zpěvem.

Počasí nám celkem přálo. Mohli 
jsme se brodit nedalekou řekou 
Oslavou nebo se jít osvěžit na 
velkomeziříčské koupaliště, anebo 
stavět bobří hráze. Nechyběly ani 
chvíle napětí, to třeba, když zlá 
čarodějnice Jadis unesla Edmunda 
(a tedy i všechny naše kapitány) 
a členové každého královského rodu 
si je museli jít hledat lesem až na 
její horu (pochod s hledáním cesty 
o délce asi 20 km). Letopisy Narnie 
jsou plné různých dobrodružných 
příběhů, stejně tak byl i náš tábor 
– všichni účastníci se museli ještě 
doma připravit četbou, anebo třeba 
shlédnutím stejnojmenného filmu. 
Všichni tedy dobře znali osudy čtyř 
narnijských králů i dobrého a spra-
vedlivého Aslana, s nímž jsme také 
prožívali jeho skon na Kamenném 
stole i slavný návrat do Narnie. 
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na ten krásný týden dohromady 
a chránil nás od větších úrazů. A že 
jsme nerozbili na faře víc než jedno 
okno…

Možná ještě stojí za zmínku, že 
nedaleko od nás hnízdili čápi. A ti 
se na nás často chodili dívat z farní 
střechy a ťukali nám zobákem na 
komín. Třeba i v tom jsme mohli 
spatřovat Narnii, která nás celý 
týden provázela...

Velké díky patří všem, kteří 
tábor připravili, zvláště našim 
vedoucím. Největší díl práce odvedl 
Václav Kroutil s podporou Petra 
Gabrhela ml. Za veškerou pomoc 
děkujeme také jáhnovi Jendovi 
Huskovi. Kuchyni se věnoval Fran-
tišek Kroutil s podporou našeho 
šikovného jáhna. O technickou 
podporu, naše zdraví a muziku se 
postaral především Petr Gabrhel st. 
Za finanční i organizační podporu 
děkujeme Pavle a Pavlovi Zapleta-
lovým. Srdečné poděkování patří 
místnímu panu faráři otci Petrovi, 

který našemu táboru dodal citli-
vého a milého ducha. Great job, 
otče!

František Kroutil, tradiční výrobce 
guláše a bramboráků

Telničtí 
ministranti 
v Římě 
Telničtí ministranti se na přelomu 
prázdnin zúčastnili ministrantské 
poutě do Říma, kterou pro 62 
účastníků ze své diecéze pořádalo 
brněnské biskupství. Na programu 
pouti bylo setkání se 70 tisíci 
ministranty z Evropy, a především 
se Svatým otcem Františkem. 
Díky tomu, že se jim na Svato-
petrském náměstí podařilo dostat 
do první řady, měli ministranti 

možnost setkat se na pár metrů 
osobně s papežem, někteří dokonce 
zažili pohled z očí do očí. Jedním 
z vrcholů této veliké poutě byla 
naše diecézní mše svatá u hrobu sv. 
Petra, který se nachází v podzemí 
stejnojmenné baziliky. Jiří Budík, 
Václav Kroutil, Jakub Václavek, 
Jakub Blažek, Benedikt Otto Tesařík 
a František Kroutil prožili krásný 
týden v Římě. Mimo jiné také při 
prohlídkách historických památek 
a známých míst, kde se psala 
křesťanská historie. Součástí poutě 
byla také návštěva pláže a koupání 
v moři. Při cestě zpátky se auto-
busová výprava zastavila taky 
v Bolseně, aby si prohlédla místo 
eucharistického zázraku a kata-
kombu. Děkujeme všem, kteří na 
nás při této pouti mysleli a modlili 
se za nás. Vězte, že i my jsme se 
modlili za vás.

František Kroutil,  
za účastníky z telnické farnosti
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Minikemp a vítání  
nových házenkářů

Ani naši nejmenší házenkáři v létě nezaháleli. Celý 
jeden srpnový týden trávili minižáci na přípravném 
kempu, kde se každý den od 8 do 16 hodin věno-
vali rozličným pohybovým aktivitám. Kemp se 
odehrával převážně v areálu sokolovny, ale navště-
vovali jsme také sportoviště okolních obcí. Vyzkou-
šeli jsme tak halu v Měníně s tréninkem krajského 
trenéra Ladislava Dvořáka, fotbalové hřiště v Otma-
rově nebo překážkový workout v Žatčanech.

Celý kemp se nesl v duchu právě ukončených 
olympijských her a děti v průběhu týdne plnily 
vybrané olympijské disciplíny. Vedle cyklistiky, 
střelby ze vzduchovky nebo lukostřelby to byly další 
atletické a gymnastické disciplíny. Každý den probí-
hala minimálně jedna tréninková jednotka házené, 
ale dostalo se také na fotbal, florbal, přehazovanou 
nebo badminton. Tradiční kempovou aktivitou jsou 
oblíbené čelenky.

Malí házenkáři si tak na kempu od rána do odpo-
ledne jen hráli, ale také nenápadně nabírali mnoho 
tréninkového objemu. Ten uplatní v nadcházející 
sezóně, ve které budou nastupovat tři minižácké 
týmy. Kromě kategorie mladších a starších mini-
žáků hrajících na šířku hřiště, totiž nově obsadíme 
přípravnou kategorii na mladší žáky, tzv. házenou 
5+1 na celé házenkářské hřiště.

Telnickým fanouškům se na domácí půdě 
představíme na turnajích 3. listopadu a 1. prosince 
2024. Sledujte naši facebookovou stránku „Házená 
Telnice“, kde budete o všech našich domácích 
i přespolních akcích informováni.

A protože šikovných dětí není nikdy dost, zveme 
do našich řad všechny kluky a holky od pěti let. 
Tréninky probíhají každé pondělí a středu od 17 
hodin. Baví tě běhat, skákat, házet? Tak tě baví 
házená – pojď hrát házenou s námi!

Jan Kuchyňka, trenér minižáků Sokola Telnice

Letní příprava  
mladších  
a starších žáků 

Sehraná parta loňských mladších žáků se pro 
letošní sezónu musí pomyslně rozdělit. Pomyslně 
proto, že polovina kluků se stává staršími žáky 
a druhá polovina zůstává ve své kategorii. Nic to ale 
nemění na vzájemné provázanosti. Zůstává stejná 
trenérská dvojice i stejné pojetí hry.

A společná byla i letní příprava, která odstar-
tovala 29. července. Po dvou týdnech náročných 
kondičních tréninků obě kategorie vycestovaly na 
soustředění do nedalekých Morkovic-Slížan.  
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Tam po třech dnech dvoufázových tréninků v hale, 
video rozborů a především tmelení party na 
přilehlém koupališti vyzvali starší žáci Handball 
Club Zlín a mladší žáci TJ Slovácká Slávie Uherské 
Hradiště. Pro spoustu kluků bude nová sezóna 
velkou zkouškou. Mnozí získávají nové role a hrají 
na postech, na kterých to dříve pouze zkoušeli. 
Z přátelských utkání bylo ale vidět, že až se to 
některým vryje více pod kůži a pěkně se to uleží, 
může to klapat. 

K předsezónní přípravě patří samozřejmě 
i přípravné turnaje. Zatímco starší žáky čekal  
6.–8. září oblíbený Házenkářský festival v Lovosi-
cích, mladší kluci absolvovali o víkendu  
24.–25. srpna pohárový turnaj Hotel Vista Cup 
v Králově Poli. Předsezónní příprava pokračovala 
až do 14. září, kdy mladší i starší kluky  
čekal první ligový turnaj v sousedních 
Sokolnicích. 

Moc nás letos nebude. Ani v jedné kategorii. 
Sezóna bude bezpochyby náročná. Je to ale výzva 
a možnost rozvoje všech hráčů. Snad se nám 
budou vyhýbat zranění. Na podporu fanoušků se 
těšíme hlavně při domácích ligových turnajích. 
Starší kluci se doma představí 20. října a 17. listo-
padu, mladší na ně navážou 24. listopadu a 15. 
prosince. 

Martin Žák, trenér starších žáků Sokola Telnice

Soustředění 
Kuželkářského klubu 
Orel Telnice 

Také letos jsme se v táborovém středisku na Boro-
vince u Bystřice nad Pernštejnem společně sešli, 
abychom se intenzivně připravili na nadcházející 
kuželkářskou sezónu. Zájem o letošní soustředění 
v termínu 3.–9. srpna byl mezi našimi kuželkáři 
větší, než v minulých letech, a tak se nakonec 
soustředění zúčastnilo patnáct hráčů a další dva 
členové doprovodu.

Každý den jsme navštívili kuželnu ve sportovní 
hale v Bystřici nad Pernštejnem, kde se na nás už 
těšili a poskytli nám opět výborný servis. V odpoled-
ních hodinách probíhala doplňková fyzická příprava 
formou rekreačních sportů a došlo i na turistický 
výšlap k Domanínskému rybníku. Letošní horké 
počasí příliš nepřálo intenzivním pohybovým akti-
vitám, takže odpolední sportovní program začínal 
spíše až k večeru. Fyzickou kondici a kolektiv jsme 
tedy utužovali při tenisu, nohejbalu, plážovém volej-
balu, pozemním hokeji, stolním tenisu a bowlingu. 

Po celou dobu vládla tradičně dobrá nálada a za 
hladký průběh našeho soustředění děkujeme perso-
nálu na kuželně, obsluze v restauraci v penzionu na 

Házenkáři Sokola Telnice v žákovských kategoriích
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Borovince a v neposlední řadě i našim děvčatům za 
chystání výborných večeří. Soustředění bylo opět 
pohodové a plné dobré nálady. Došlo i na zpěv při 
kytaře u táboráku, tradiční karban nebo promítání 
filmu. Věřím, že se všichni zase dobře připravili na 
novou sezónu, a teď jenom budeme doufat, že se 
to odrazí i na letošních výkonech jak jednotlivých 
hráčů, tak i celých družstev.

Více fotografií z letošního soustředění si můžete 
prohlédnout na našich webových stránkách www.
oreltelnice.cz v sekci sportovní kluby. A pokud by 
měl někdo zájem se do této pohodové skupiny 
přidat, hlavně mladí hráči do družstva dorostu, 
může se ozvat vedoucímu, Pavlu Dvořákovi.

Jiří Hrazdíra, účastník soustředění

Nohejbalový 
Tennessee Cup XV.

Patnáctý ročník amatérského nohejbalového 
turnaje proběhl v sobotu 10. srpna 2024 v areálu 
sokolovny. Akci pořádal Sbor dobrovolných hasičů 
Telnice za finanční podpory obce Telnice. Letos 
se ho zúčastnilo dvanáct týmů – jak domácích, 
tak i přespolních z větších dálek. Ze dvou skupin 

postoupilo osm týmů do čtvrtfinále a zbývající 
čtyři si zahrály o pohár pro „Tragédy“ – ten letos 
skončil v rukou týmu z Rajhradic s názvem „Bajtláci 
A“. V semifinále se setkaly dva domácí mančafty, 
z nichž jeden šel do boje o první, a druhý o třetí 
místo. Tým „RUM“ s domácí hráčkou Věrkou Holá-
tovou podlehl v souboji o bronz s hráči z nedaleké 
Bemety „Sokol Lopaty“ a skončil na bramborovém 

Pohodové chvíle na kuželkářském soustředění

Vítězný tým nohejbalového turnaje
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čtvrtém místě. Dlouho hledali a nakonec vyhráli: 
Tým „Hledáme třetího“ ve složení Miroslav Knol, 
Tomáš Benáček a Michal Kašpar porazil mužstvo 
„Neberbeer“ (David Florián, Petr Štěpánek a Zdenál 
Krejčiřík) v téměř vyrovnaných třech setech. 
Nejlepším hráčem turnaje se stal Jaroslav Beran 
z týmu „RUM“.

Chci ještě jednou na tomto místě pogratulovat 
všem oceněným a ostatním hráčům poděkovat  
za účast a za skvělý turnaj. Poděkování patří 
i restauraci U Seňora za občerstvení. Těšíme se opět 
za rok na již šestnáctý ročník, který se uskuteční  
9. srpna 2025.

Romana Vymazalová za SDH Telnice

Tenisový  
Tennessee Cup 2024 

Také v letošním roce se v Telnici na kurtech za 
sokolovnou uskutečnil tenisový turnaj ve čtyřhře. 
Přihlásilo se dvanáct párů, které byly rozděleny 
do dvou skupin, v nichž se utkal každý s každým. 
Kvůli časové náročnosti postoupily do dalších bojů 

pouze první dva páry z každé skupiny. Z vítězství se 
nakonec radovala dvojice z nedalekých Sokolnic: 
František Sedláček s Petrem Náčiňákem, kteří 
v napínavém boji o titul porazili Zdeňka Kubíčka 
hrajícího s Jaroslavem Kostelníčkem. V průběhu 
turnaje bylo zajištěno občerstvení restaurací 
U Seňora, takže v krásném počasí, které nám vyšlo, 
mohli všichni dodržovat pitný režim. Rád bych 
poděkoval všem, kteří se zúčastnili, a také obci 
Telnice za finanční podporu akce.

Michal Kubíček

Všesokolský slet 
2024

Po šesti letech opět nadešel sletový rok. Šestnáct 
žen a devět mužů z oddílu všestrannosti TJ Sokola 
Telnice se pustilo do nácviku dvou hromadných 
sletových skladeb. Nacvičovali jsme „Babí léto“ – 
skladbu pro ženy a „Rockovou symfonii“ – skladbu 
pro ženy a muže. Nácviky skladeb jsme zahájili 
v říjnu loňského roku. Začátkem letošního roku 
probíhaly nácvičné srazy se cvičenci z okolních 

Účastníci tenisového turnaje ve čtyřhře
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činek nedával. Veškeré secvičné probíhaly v areálu 
stadionu pražské Slávie, a to buď přímo na ploše 
stadionu Eden, nebo na blízkých hřištích. To 
nejlepší ze sokolského výkonnostního a vrcholo-
vého sportu jsme mohli vidět v úterý od 19 hodin 
na představení Sokol Gala, které se uskutečnilo v O2 
aréně. Formou příběhu jsme viděli dějiny Sokola od 
jeho vzniku až po současnost. Režie této akce se ujal 
choreograf Daniel Komarov (Cirk La Putyka).

Ve čtvrtek od 21 hodiny proběhlo první vystou-
pení. Počasí nám moc nepřálo, při zahájení jsme 
schytali pěknou studenou sprchu. Ale nejsme 
z cukru a statečně jsme to zvládli. Večerní vystou-
pení bylo okořeněno světelnými efekty a zpěvem 
Lucie Bílé a Jiřího Korna. Na pátečním vystoupení 
nám již počasí přálo. Zaplněný stadion Eden bouř-
livým potleskem odměnil všechny cvičence za jejich 
perfektní výkony.       

Ještě v pátek večer jsme odcestovali zpět domů. 
Tímto bychom chtěli poděkovat panu Zdeňkovi, 
řidiči autobusu autobusové dopravy pana Čecha, 
který nám vyhověl a zvládl cestování nejen na místo 
činu, ale i zpět do Telnice. Děkuji všem cvičencům 
a zúčastněným za přípravu a vzornou reprezentaci 
telnického Sokola a obce Telnice jako takové. 

Za všechny zúčastněné Šárka a Pavel Oborní

jednot. Prvním vystoupením tzv. naostro bylo 
cvičení u nás v Telnici dne 18. května. 

Další metou byla účast na krajském sletě v Brně, 
který se uskutečnil o víkendu 9. až 10. června 
na stadionu Sokola Brno I na ulici Kounicova. 
Celou sobotu probíhaly nácviky větších celků. 
V neděli dopoledne proběhla generálka a od 
13 hodin byl zahájen krajský slet průvodem od 
pomníku T. G. Masaryka před bývalou lékařskou 
fakultou MU. Ve 14 hodin bylo zahájeno cvičení na 
stadionu. Přítomní diváci viděli dvanáct sletových 
skladeb.

Vyvrcholením veškerého snažení pak byla 
účast telnických cvičenců na všesokolském sletu 
v Praze. Do Prahy jsme odjeli autobusem společně 
se cvičenkami ze sokola Újezd u Brna a Pozořic 
v sobotu 29. června. Ubytování jsme měli zajištěno 
na koleji Vltava v Praze-Chodově. První secvičnou 
skladby Rocková symfonie jsme měli týž den již 
v 17 a v 19 hodin na stadionu Sokola Královské 
Vinohrady. 

Následujícího dne, v neděli, proběhl slavnostní 
průvod Prahou. Kdo měl zájem, tak se mohl ve 
14 hodin zúčastnit mše v chrámu sv. Víta, která 
byla věnována všem sokolům. Od pondělí již pak 
další činnost probíhala podle daného nabitého 
harmonogramu, který moc prostoru na odpo-

Telničtí cvičenci všesokolského sletu 2024
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Sokol  
a olympionik  
Bedřich 
Šupčík 

probíhaly různé hry, nejvíce času 
jsme trávili v lese, sbírali borůvky, 
brusinky a houby, které jsme sušili 
a odvezli si domů. Stravovat jsme se 
chodili do hlavní budovy. Zdravotní 
službu zajišťovala Květoslava Matěj-
ková, medička z Telnice. Při každém 
jídle nás kontrolovala, a tak mně 
z legrace říkala, abych jedl, nebo 
bude žalovat mamince.  

Chodili jsme na poštu do Jedlové, 
cesta vedla přes louky, na kterých 
bylo dost zmijí, dokonce kluci 
jednu zabili, a tak jsme museli být 
opatrní. Před Jedlovou byly pěkné 
rybníky propojené přepadovým 
potůčkem, kde jsme pozorovali 
raky. Voda v rybnících byla čistá, 
a i když byla studená, jednou jsme 
se vykoupali. 

Večer se vlajka vždy stáhla a vlaj-
konoši ji odnesli do klubovny. Při 
večerním nástupu přednesla každá 
chata svůj pokřik, který zahrnoval 
název skupiny a chaty. Trubač 
Zdeněk Kubiš z naší chaty odtroubil 
večerku a šlo se spát.  Při večerce 
zpívali všichni písničku:

Hvězdičky dobrou noc, já už jdu spát.
Vy za mě hlídejte, ublížit nedejte 
maměnce mé milé, kterou mám rád. 

Vzpomínám si i na pokřiky, které 
měla připravené každá chata.  
My jsme byli Káňata:

Káňata je symbol náš,  
připraven buď každý z nás.
Hyb, hurej, hyb, hurej,  
připraven buď každý z nás.

Chata zálesáci skandovala:

Zálesáci tiše vpřed,  
pevně k cíli, nikdy zpět. 
Kapitána posloucháme,  
navzájem si pomáháme.
Hyb hurej, hyb hurej.

v Brně a byl členem Sokola Brno 
I. V roce 2023 byl v České anketě 
sportovec roku vyhlášen sportovní 
legendou. Sláva vítězům a čest 
poraženým! 

Eva Kořalníková, TJ Sokol Telnice

Vzpomínky  
na ozdravovnu 
Balda

 
Po konci druhé světové války se 
pro děti o prázdninách pořádaly 
ozdravné pobyty a tábory. S kama-
rádem Jiřím Bímem jsme se domlu-
vili, že se na nějaký přihlásíme. 
Bylo to v roce 1948. Chtěli jsme být 
spolu, ale nepodařilo se nám to. 
Přihlášky přišly potvrzené, Jirkovi 
na červenec a moje na srpen. Pobyt 
v ozdravovně byl vždy na měsíc. 

Cesta vlakem z Brna do Svitav, 
pak do Poličky a dále náklaďákem 
do tábora Balda. Tábor se skládal 
z velké budovy, ve které byla 
kuchyně, jídelna, lékařská služba, 
vedení tábora a ubytovaná děvčata. 
My chlapci jsme byli ubytovaní 
v chatkách, vzdálených asi 300 
metrů v lese. Bylo tam sedm chat, 
velká klubovna, umývárna a toalety. 
Všechny budovy byly dřevěné. 

Po příjezdu jsme byli rozděleni 
podle velikosti. Protože jsem byl 
velký, tak i když mě čekala teprve 
první měšťanka, dostal jsem se 
mezi nejstarší kluky. Byl tam také 
Milan Zmrzlý z Měnína. Byl mladší, 
a tak byl v chatě s těmi nejmen-
šími. Každá chata si zvolila kapi-
tána a měla svého vedoucího z řad 
učitelů. 

Ráno byl budíček, rozcvička 
a vztyčování vlajky. Přes den 

Letošní letní olympijské hry byly 
již 33. v pořadí a v Paříži se konaly 
potřetí (první olympiáda tam byla 
v roce 1900, druhá roku 1924). Na 
pařížské olympiádě v roce 1924 
získal vůbec první zlatou olympij-
skou medaili pro Československo 
sokol a gymnasta Bedřich Šupčík. 
Medaile byla za šplh na osmime-
trovém laně bez přírazu v čase 
7,2 sekundy. Tato disciplína již 
na olympijských hrách není, ale 
sokolové ji při svých akcích stále 
zařazují. Šupčík tehdy v Paříži 
vybojoval ještě bronzovou medaili 
ve víceboji. Bedřich Šupčík se 
narodil 22. října 1889 v české 
rodině v Trumau u Vídně a zemřel 
11. července 1957 v Písku. Po 
první světové válce se usadil 
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Nejmenší vlčata pak křičela:

Vlčí smečka vyje štěká,  
haf, haf, šigo, rygo, hů. 

a mně zůstali krásné vzpomínky na 
nové kamarády. 

Ladislav Hrdlička 

Na konci tábora jsme z lesa 
nanosili dřevo, nařezali ho a udělali 
si velký táborák, při kterém jsme 
zpívali. Tak skončil pobyt v přírodě 

Členové táborového oddílu Káňata se svým vedoucím Táboroví vedoucí v ozdravovně Balda
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Pro děti 
 Doplňovačka

Milé děti, i tentokrát je pro vás připravena 
soutěž v podobě doplňovačky. Tajenku se 
svým jménem a věkem napište na lístek, který 

 Omalovánka – vybarvi obrázek podle vlastní fantazie!

tradičně odevzdejte do připravené krabice  
ve 3. třídě u paní učitelky Hany Umláškové do 
4. října. Všechny úspěšné luštitele odměníme. 

Leona Bímová, starostka obce

Doplň písmena nad číslice a tajenku zapiš na volnou linku. 

9 2 17 19 1 12 2 18 19 6 17 19 7

15 2 15 7 20 8 4 11 1 19 17 19 20 7

1 13 2 20 14 4 5 10 16 4 17 19 3
A E I O U Ě Í B C D H K L M N R S Š T V
1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 19 20

Tajenka  ...........................................................................................................................................................
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Naše recepty
Pomalu přichází podzim, a tak i recept bude tentokrát 
trochu podzimní. Na zahradách dozrávají jablka, je čas 
štrůdlů a závinů. Jeden takový tady máme od paní Hany 
Kubíčkové. Tak dobrou chuť!

Leona Bímová

Křehký jablečný závin
Těsto: 

   280 g mouky  
(hladká + polohrubá)

   200 g tuku 
 (Hera + máslo)

  80 g cukru moučka

  2 vejce

  ½ prášku do pečiva

Náplň: 

   4 větší jablka  
(nahrubo nastrouhaná)

  skořice

  cukr moučka

  rozinky

  nasekané vlašské ořechy

  strouhanka

Na vále zpracujeme těsto. Rozdělíme na dva díly. Z každého 
dílu vyválíme plát. Posypeme trochu strouhankou, cukrem 
a mletou skořicí. Poklademe nastrouhanými jablky. Přidá-
me podle chuti rozinky a ořechy. Opět posypeme skořicí 
a cukrem a zavineme. Pečeme na pečicím papíře v přede-
hřáté troubě asi 15–20 minut na 220 °C.

Doporučení: Vždy je lépe upéct závin ze dvou dávek. Velmi 
rychle se ztrácí ze stolu… 

Hana Kubíčková

Křížovka
Správně vyluštěnou tajenku z křížovky, která 
vyšla v minulém čísle Telnického zpravodaje, 
nám dodalo šest osob. Tajenka zněla: DOSLOVA 
POKLADEM NAŠÍ VESNICE. Výherkyní se po loso-
vání starostkou obce stala paní Ivana Veselá. Gratu-
lujeme. Vyluštěnou tajenku z této křížovky můžete 
doručit osobně na obecní úřad, anebo ji poslat 

e-mailem na adresu urednice@telnice.cz  
nejpozději do 11. října 2024. Jména výherců budou 
opět slosována a šťastný výherce bude odměněn 
obecními upomínkovými předměty. Hodně štěstí  
v luštění!

Marcela Drápalová, úřednice OÚ Telnice
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František Perna působil v Telnici dvacet let a je dosud považován za nejvýznamnějšího učitele první 
poloviny 20. století. Patřil k přísným a náročným pedagogům, vedl žáky k aktivitě a tvořivosti. Dne 
11. listopadu 1923 ustanovila obecní rada v Telnici na své schůzi Františka Pernu kronikářem, jeho 
Pernova kronika je (viz tajenku). 

 

6 PŘEDPONA 1. DÍL 
TAJENKY 

TVŮRCE 
DÍLA 

POMŮCKA: 
ARZIN 

NOČNÍ 
PODNIK 

INIC. HER. 
VETCHÉHO 

KUCHYŇSKÉ 
NÁČINÍ 

POMŮCKA: 
OAK 

DOROTA 
(DOM.) 

VZNIKLÁ       VE 
VAJNORECH 

SPZ 
PRAHY 

SPZ 
PRIEVIDZE    

POUKÁZKA 
   ČÍSLOVKA    

HEKNUTÍ 

BEZBOŽNÁ        

DUB 
(ANGL .)    KÓD  LET. 

ANTVERPY 

ORGANICKÁ 
SLOUČEN.      

ŽENSKÉ 
JMÉNO      OVOCNÁ 
ŠŤÁVA 

DŘEVĚNÝ 
NÝTEK     

PATŘÍCÍ 
MONĚ      BOUDA HUDEBNÍ 

NÁSTROJE 

MPZ 
JORDÁNSKA    

VODNÍ 
HLODAVEC     

POVZDECH 
  

NELKY VÁPENCOVÉ 
ÚZEMÍ 

15 
(ŘÍM.)   

2. DÍL 
TAJENKY     

KUS 
LEDU    OBUVNICKÝ 

HŘEBÍK 
VÍCE 

(HUD.) 

POMŮCKA: 
PIU 

OSVĚDČENÍ 
     

ČÁST 
RUKY     SOUČÁST 

CEMENTU 
FINANČNÍ 
ODBOR 

VÝZVY      

NÁJEMNÝ 
KOČÁR      3. DÍL 

TAJENKY 

DOUŠKY     

VOUSATÝ 
MUŽ       

KMITÁNÍ 

NÁZEV 
HLÁSKY  X    

PŘEDLOŽKA 
  

CITOSLOVCE 

CHEM. ZN. 
THALLIA   

SPZ 
BRNA    

SVITEK 

POMŮCKA: 
PREFIX 

JEDOVATÝ 
PLYN      SPZ 

OSTRAVY 

OTÉCI       

MOCNÝ 
STÁT       

SPZ 
SEMIL    CHEM. ZN. 

TELLURU   

 

 Boží muka „Na Lopatě“. Podle pověsti právě (viz tajenku) mezi vojsky císaře Napoleona Bonaparta 
a rusko – rakouskými spojenci, která celou bitvu tří císařů začala. Telnice je tak dodnes součástí 
památkové zóny Slavkovského bojiště a pravidelně si připomíná oběti 2. prosince 1805. 

  

7 INDONÉSKÁ 
OBJEMOVÁ 
JEDNOTKA 

1. DÍL 
TAJENKY 

PŘÍSTROJE 
NA  MĚŘENÍ 

TUKU 
MRAVNÍ 
ZÁKLAD KYTICE 

INDIÁN      

KARETNÍ 
TRUMFY      

MEČENÍ      

POMŮCKA: 
AŠA 

PRODUKT 
VČEL     INIC. HER. 

ANTALOVÉ 
ČESKÝ 

GEOFYZIK 
POMŮCKA: 

BYM ZÁPASIŠTĚ 2. DÍL 
TAJENKY 

ATANÁZIE 
(DOM.) DRUH 

HADA 

KÓD  LET. 
BAYAMO    

SUDOKO-
PYTNÍK    

RUSKÉ 
SÍDLO    

TEDY AMAT. FOTB.
KLUB 

ZASE     

BIBLICKÁ 
HORA       ČESKÁ 
ŘEKA 

MUŽSKÉ 
JMÉNO      

OKRUH 
     

TIŠE 

POMŮCKA: 
DÍA 

ODKLÍZET 
HNŮJ      

KRAJ. NÁR. 
VÝBOR    

ŘECKÝ 
BŮH  

VÁLKY BARVA 
NA  VEJCE HROMADA 

INIC. REŽ . 
LIPSKÉHO   

ABRAHÁM 
(DOM.)     

CITOSLOVCE 
ÚDIVU    NEODBOR-

NICE 
SITUAČNÍ 
KOMEDIE 

NÁSEP    

TÁBOR. 
NÁDOBA     

SPZ 
TŘEBÍČE   601 

(ŘÍM.) 
ČÁST 

OBJEKTIVU 

OPADÁNÍ     
VÝPRAVNÉ 

      
JINAK 

POMŮCKA: 
KRS 

ZN. OBVAZ . 
POTŘEB     

SOUBOR 
MAP      AUSTRAL . 

ŘEKA 
SPZ 

PRAHY 

OVČÍ 
KŮŽE       

INIC. GYMN. 
ORLOVÉ   INIC. HER. 

TAYLOR 
JODID 

DRASELNÝ RUSKÝ 
SOUHLAS 

RIBONUKL . 
KYSELINA    MALÝ 

ABDON        

ŘECKÉ 
SÍDLO    ŠÁLITI    BIJE    

 

 



Rybáři uspořádali neckiádu na telnickém rybníku




